
NR 67 WINTER 2018 € 6,50 | UITGAVE VAN DE STICHTING 
UITGEVERIJ ZAANS ERFGOED | VERSCHIJNT 4X PER JAAR

■	 BEHOUD VAN KERKELIJK ERFGOED 
■	 STICHTING ZAANSE PAKHUIZEN

 Z A A N S
E R F GO EDOpgravingen in Krommenie



36  Boekennieuws: met o.a. Molenaar’s kindermeel, de (bijna) 

complete geschiedenis van Haaldersbroek en de beschuits-

toren van Wormer. 

40  Nieuws: uit de wereld van het Zaanse erfgoed, met o.a. de 

Zaans Erfgoedprijs voor Nico Koelemeijer. 

42  Kroniek: Frits Poiesz hield het Zaanse nieuws van juli tot 

en met september 2018 bij. 

46  Agenda: Hessel Kraaij attendeert u op interessante activi-

teiten in de wintermaanden. 
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Foto omslag: De toekomst van vele Zaanse 

kerken is onzeker. Er wordt gezocht naar een 

zinvolle neventaak. De Westzijder- of Bullekerk,  

met dank voor de reactie op de Twitteroproep 

om winterfoto’s van Zaanse kerken) is onlangs 

verkocht aan Stadsherstel.

 (Foto Laura Wielenga)

Het copyright van de artikelen in dit blad berust 

bij de auteurs. Niets uit deze uitgave mag worden 

verveelvoudigd of worden opgenomen in een 

elektronisch databestand zonder schriftelijke 

toestemming van de uitgever.

De uitgever streeft ernaar de rechten met 

betrek  king tot illustraties volgens de wettelijke 

bepalingen te regelen. Wie desondanks meent 

rechten te kunnen doen gelden wordt verzocht zich 

tot de uitgever te wenden. 

ZONDER VERLEDEN GEEN TOEKOMST, MAAR ZONDER TOEKOMST GEEN VERLEDEN

Dat de Zaanstreek een uniek verhaal heeft, hoef ik de lezers van Zaans Erfgoed niet te 

vertellen. Dat we wonen in het oudste industriegebied van Europa is geen nieuws. Dat 

we pioniers waren tijdens de industriële revolutie en dat onze Zaanse eigenzinnige en 

ondernemende mentaliteit daar haar oorsprong vindt, verrast u waarschijnlijk niet. 

Daarom wil ik op deze plek graag de aandacht vestigen op de verbinding tussen ons 

verleden en onze toekomst.

Voor een mooie toekomst is het belangrijk dat we ervoor zorgen dat onze kinderen en 

kleinkinderen ook in goede huizen kunnen wonen en dat de Zaanstreek bereikbaar 

blijft. We gaan in de toekomst anders om met de wereld om ons heen. We stappen over 

naar duurzame energiebronnen en gaan ‘circulair’ leven. 

Tegelijkertijd blijft het belangrijk dat we onze stad aantrekkelijk houden met bijvoor-

beeld een levendig cultureel aanbod. Maar ook met slim toeristisch beleid dat ervoor 

zorgt dat de Zaanse Schans en ons Zaanse erfgoed voor iedereen, zeker voor de 

Zaankanters zelf, toegankelijk blijven.

De komende decennia groeit de stad en dat brengt veranderingen met zich mee. Niet 

omdat ik dat wil, of omdat de gemeente dat wil, maar omdat de wereld om ons heen 

in rap tempo verandert. Of we nu willen of niet. 

De kunst is om dat te combineren met het koesteren van zaken die voor ons van 

waarde zijn, zoals ons Zaanse erfgoed, onze prachtige industriecultuur en ons weidse, 

schilderachtige landschap. 

Ik geloof erin dat dat kan, maar het vraagt wel iets: scherpte, creativiteit en flexibiliteit. 

Scherpte om aan te geven wat we willen behouden, juist omdat het zo symbool staat 

voor ons en onze streek. Maar ook scherpte naar plekken die misschien een andere 

invulling kunnen krijgen. Creativiteit is nodig om nieuwe dingen te bedenken en te 

bekijken hoe oud en nieuw samen, naast elkaar, kunnen blijven bestaan. Daarbij kunt 

u een belangrijke rol spelen.

Uiteindelijk draait het om flexibiliteit en samenwerking. Als we ons realiseren dat we 

samen zorg dragen voor een leef bare stad in de toekomst, een stad die ruimte biedt 

aan onze kinderen en kleinkinderen. Maar ook een stad met een eigen, uniek gezicht, 

herkenbaar, een stad met een ziel. Dan kunnen we bouwen aan een toekomst zonder 

ons verleden te verloochenen. Want de toekomst stelt weinig voor zonder verleden, 

maar ons verleden is niks zonder een mooie toekomst!

Sandra Munnikendam (D66), wethouder voor o.a. duurzaamheid, cultuur, toerisme en natuur 

van Zaanstad

Column Inhoud

22 | Soldaat Mol 18 | 100 jaar Zaandam 30 |  Behoud van de houten pakhuizen

4  Piet Kleij brengt een eerste indruk van de recente op-

gravingen in Krommenie. 

6  Henk Roovers vervolgt zijn onderzoek naar de Zaanse 

scheepsbouw in de zeventiende eeuw en komt in Zeeland 

uit. 

10  Jur Kingma laat zien dat in de cacao-industrie al heel lang 

sprake is van een kringloop-economie. 

14  Wat moet er worden van ons kerkelijk onroerend erfgoed, 

nu de kerkgenootschappen als gevolg van krimp het onder-

houd niet meer aan kunnen. Lean van ’t Hooft sprak met 

belanghebbenden over structurele plannen tot behoud. 

18  In 1912 ging een feestje ter gelegenheid van Zaandam 100 

jaar stad niet door. Co Rol vertelt hoe dat kwam. 

22  Frank Tjeertes beschrijft aan de hand van brieven van 

dienst  plichtig soldaat Mol hoe het leven van de gemid-

delde gemobiliseerde soldaat er tijdens de Eerste Wereld-

oorlog uitzag. 

26  George Slieker ontdekte dat de ernstig vervallen villa De 

Pauw aan de Westzijde in Zaandam kansen op herstel en 

behoud heeft. 

30  Als je aan het behoud van een houten pakhuis(je) begint, 

kun je zomaar uitkomen bij restauratie van een molen-

complex in Nauerna. Ron Sman doet de werkzaam heden 

van de Stichting Zaanse Pakhuizen tot nu uit de doeken. 

26 | Westzijde 114, het het 

voormalige kantoor van 

de Twentsche Bank met de 

markante ingangsportiek. 

(Foto Collectie Stichting 

Kunst & Historisch Bezit 

ABN AMRO)
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HET BEGIN
In 1964 ontdekten Zaanse amateurarcheologen op het Provily 

Sportpark een ongeveer 2000 jaar oude vindplaats. Hoewel 

de amateurs en zelfs professionele archeologen deze plaats 

onderzochten, kon niet worden vastgesteld wat het nu was. De 

professionele archeologen dachten aan een Fries heiligdom, 

anderen hielden het op een veekraal, een wachttoren, een 

markt  plaats of zelfs een vuurtoren. Ook was niet duidelijk of 

het nu een Fries of Romeins bouwwerk was.

Nu zijn er plannen om op het terrein van het Provily Sportpark 

huizen te bouwen. Dit was voor de gemeente Zaanstad de laatste 

kans om de rest van deze mysterieuze vindplaats op te graven 

en te weten te komen wat het nu was. De opgravingen zijn op 

10 september 2018 begonnen en liepen vanwege onverwachte 

en bijzondere vondsten langer door dan gedacht. Ten tijde van 

het schrijven van dit artikel (eind november) zijn ze nog in volle 

gang. Naar verwachting worden de laatste veldwerkzaamheden 

in de tweede helft van december afgesloten. 

Het Zaanse archeologiebureau Argo, dat de opgraving in 

samen   werking met de gemeente uitvoert, heeft inmiddels 

onder het Provily Sportpark vrijwel zeker de resten van een 

Romeinse wachttoren blootgelegd. Deze vondst is ontzettend 

interessant, omdat het lijkt te gaan om de meest noordelijke 

Romeinse (militaire) nederzetting op het vasteland van Europa. 

Verder dan Krommenie zijn de Romeinen voor zover tot nu toe 

bekend, niet gekomen. Hiermee wordt toch de geschiedenis van 

het Romeinse Rijk voor een stukje herschreven. 

VIERKANTE TOREN, VIJFHOEKIGE PALISSADE 
De wachttoren is vierkant en mat onderaan ongeveer 3 bij 3 

meter. De bovenverdiepingen waren waarschijnlijk iets groter. 

Twee van de vier hoekpalen zijn uitgegraven. De hele wacht-

toren blootleggen is nog niet gelukt. Er ligt precies op de plek 

van de toren een grote elektriciteitskabel, die half Krommenie 

van stroom voorziet. In de tweede helft van 2019 wordt de kabel 

verlegd voor de bouw van de woningen. Dan kunnen de archeo-

logen de rest van de toren opgraven.

Om de wachttoren heen stond een palissade, een omheining 

van boomstammen, die bijna een half voetbalveld omsloot. 

Dit is bijzonder groot voor een palissade rond een wachttoren, 

meestal waren ze kleiner. Mogelijk was de palissade zo groot 

omdat Romeinse soldaten daarbinnen hun tenten hadden opge-

slagen. Er is een houten tentharing gevonden en bekend is dat 

in het Romeinse fort bij Velsen ook tenten hebben gestaan. Daar 

zijn meer van dit soort houten haringen gevonden.

De omheining is niet vierkant, zoals op veel andere plekken 

in Europa, maar onregelmatig vijfhoekig. Interessant is dat de 

palissade deels op een met klei opgevulde kreek stond en dat 

de palen tot diep in die klei waren geslagen, waardoor ze stevig 

stonden. Dit verklaart misschien de onregelmatige, vijfhoekige 

vorm. Waarschijnlijk wilden de Romeinen liever stevig in de 

grond geslagen palen hebben dan een mooie vierkante om-

heining, waardoor de loop van de kreek de vorm van de om-

heining heeft bepaald.

De Romeinen hebben de wachttoren en de omheining met 

zorg aangelegd. De toren staat in een veenmoeras en om daar 

te komen hebben ze een met veen dichtgegroeide kreek uitge-

graven, zodat een kanaal ontstond dat aansloot op water wegen 

die naar de bewoonde wereld leidden. Het terrein zelf hebben 

ze opgehoogd met kleiplaggen. De boomstammen zijn waar-

schijnlijk aangevoerd vanaf de duinen of vanuit het rivieren-

gebied langs de Rijn. De bouw zal heel wat zweet drup peltjes 

hebben gekost. 

DE VONDSTEN
Bij de opgraving zijn ook veel vondsten gedaan. De grootste 

groep vormen scherven, en soms zelfs bijna complete potten 

van zogenaamd ‘Fries’ aardewerk. Dit is met de hand gemaakt, 

zwartgrijs aardewerk. Een klein deel van de scherven is echt 

Romeins, van het felrode zogenaamde ‘Terra Sigillata’-aarde-

werk en van witte of gele potten, allemaal gemaakt op een 

draai  schijf. Er zat zelfs een fragment tussen van een grote kruik, 

een amfoor, uit Zuid-Spanje. Deze was waarschijnlijk gevuld 

met ‘garum’, een vissaus waar de Romeinen dol op waren. De 

soldaten zaten dan misschien wel op een verafgelegen post, het 

ontbrak ze niet aan goed eten!

De aanwezigheid van veel Fries aardewerk op de vindplaats wil 

overigens niet zeggen dat de wachttoren van de Friezen was. 

Uit andere opgravingen is bekend dat de Romeinse soldaten 

hun aardewerk voor een deel ook bij plaatselijke pottenbakkers 

kochten. Gebaseerd op de vorm van vooral het Romeinse aarde-

werk lijkt het erop dat de wachttoren uit de eerste helft van de 

eerste eeuw na Chr. dateert.

Naast aardewerk is er ook een leren schoen gevonden, een bol 

glazen speelschijfje, mogelijk van een spel en, heel opvallend, 

een groot stuk natuursteen waaromheen een dunne, leren band 

was geknoopt. Dit kan wel eens een slingerkogel zijn geweest, 

wat natuurlijk niet vreemd is bij een militaire nederzetting. Ook 

een fragment van iets wat waarschijnlijk de steel van een speer is 

geweest, past goed bij het militaire karakter van de vindplaats.

VERDER ONDERZOEK
In november hebben de archeologen op de overige in onbruik 

geraakte sportvelden sleuven gegraven om te kijken of daar ook 

nog iets te vinden viel. Dat leverde meteen een grote verrassing 

op. Ongeveer 150 meter ten noordwesten van de wachttoren 

troffen zij sporen van een gebouw aan uit de Vroege IJzertijd, 

dat wil zeggen uit de periode van 600 tot 400 voor Chr. Het was 

ongeveer tien tot vijftien meter lang en een meter of vier breed. 

Eén kopse kant was open. Vanwege deze open kant was het waar-

schijnlijk geen boerderij. Maar wat dan wel?

Tijdens het onderzoek op de rest van het terrein hebben de 

archeo  logen ook de door de Romeinen uitgegraven kreek bloot-

gelegd en zijn er monsters genomen van plantenresten waarmee 

het landschap van rond het begin van de jaartelling kan worden 

gereconstrueerd. 

Misschien dat alle ontdekkingen en vondsten van het Provily 

Sportpark samen kunnen uitwijzen wat de Romeinen nu eigen-

lijk te zoeken hadden in dit drassige veenmoeras. Want dat is 

nog steeds een raadsel…

Romeinen in Krommenie
Spectaculaire opgravingen

Op het Provily Sportpark in Krommenie wordt momenteel een archeologische opgraving uitgevoerd die 

bijzonder spectaculaire vondsten uit de Romeinse Tijd heeft opgeleverd. De uitwerking van het onderzoek kan 

nog wel één of twee jaar duren. Vanwege de grote belangstelling voor de vondsten volgt hier alvast een kort 

overzicht van wat er tot nu toe is gedaan en gevonden.

door Piet Kleij

Archeologen leggen de 

noordhoek van de palissade 

bloot. Duidelijk zijn de in 

de grond bewaard gebleven 

onderkanten van de palen te 

zien. (foto auteur)

De Romeinen hebben een 

deel van de palen in de grijze 

kleibodem van een kreek 

geslagen. De palen stonden 

hierdoor extra stevig. 

Misschien verklaart de loop 

van de kreek de vreemde vorm 

van de palissade. (foto auteur)

Rechtboven: Het brok natuur-

steen waaromheem een 

dunne, leren band is geknoopt. 

Mogelijk is dit een slingerkogel 

geweest. (foto M. Médard, 

Argo, Zaandam)
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DE FAMILIE SLUYCK
Dirck Claesz. Sluyck († 19 november 1631) was de eerste scheep-

maker met een buitendijkse werf aan de Voorzaan. Die heette 

nog jaren na zijn dood ‘De oude scheepswerf’. Hij lag bij de 

ingang van wat later De Nieuwe Haven heette. Het is niet voor 

niets dat de familie Sluyck later diverse werven bezat in die 

Nieuwe Haven. Verschillende van de zoons van Dirck Claesz., 

Arent, Hendrick, Claes en Dirck traden in de voetsporen van 

hun vader en werden ook scheepsbouwer. Van de zonen van 

Arent  werkten o.a.  Claes (alias Koeman), Dirck, Cornelis, en 

Teewis in hetzelfde beroep als hun vader. De familie had naast 

haar economische invloed ook sociaal een belangrijke plaats 

in Zaandam. Arent Dircksz Sluyck was behalve groot scheep-

maker en houthandelaar ook reder en kerkmeester in de 

doopsgezinde gemeente. Tot aan de Grote Vergadering van de 

Staten Generaal in 1651, die onder meer bestuurlijke functies 

voor doopsgezinden verbood, was hij bovendien schepen in 

Westzaan en burgemeester in Westzaandam. Zeer waar schijn-

lijk hebben hij en zijn broer Hendrick ervoor gezorgd, dat de 

lutheranen een stuk grond in bezit kregen aan het Vinckepadt, 

om daar hun kerk te kunnen bouwen. Veel hand  werkslieden 

in de scheepsbouw waren luthers en de groot scheepmakers 

wilden koste wat kost voorkomen, dat hun vaklui omwille 

van onenigheid over een kerkgebouw naar elders zouden 

vertrekken. (Een onderzoek naar de familie Sluyck zal waar-

schijnlijk nog veel meer gegevens opleveren)

De Zaanse scheepsbouw werd steeds belangrijker vanwege 

de lage prijzen die de scheepsbouwers voor hun producten 

vroegen, hun vakmanschap en de snelle levering van de be-

stelde schepen. Daardoor haalden de Zaankanters diverse 

orders binnen. 

ORDER UIT ZEELAND
Een van de grootste orders was de bouw van het Zeeuwse 

vlaggenschip De Walcheren. De aanbesteding vond plaats op 

19 februari 1665 in Middelburg. De aannemers waren de neven 

Dirck Hendricksz. (vóór juli 1668) en Teewis Arentsz. Sluyck († 

vóór 1681.) Zij spraken af om het schip te bouwen op de admira-

liteitswerf in Vlissingen en vroegen een prijs van 10.000 ponden 

Vlaams, of f 60.000,-.1 

Volgens de gewoonte van die tijd zou er in drieën worden 

betaald: het eerste deel als de stevens waren opgericht, het 

tweede bij de tewaterlating en het derde bij de oplevering. De 

akkoorden over de betalingen vonden plaats op 28 april 1665,

op 28 september 1665 en op 13 maart 1666.2 

EEN TUSSENPERSOON? 
Bij die betalingen is iets vreemds aan de hand. De eerste twee 

termijnen werden uitgekeerd aan Mattheus (=Teewis) Sluyck en 

aan Jacob Pieters ‘als scheepstimmerlieden en aenneemers van de 

bouw vant groot schip van oorlog genaemt de Walcheren’(C 6980). 

Bij de derde en laatste betaling was de naam van Jacob Pietersz. 

vervangen door die van Dirck Sluyck, een neef van Teewis. 

Zouden de neven Jacob Pietersz., een scheepstimmerman 

uit Westzaan, hebben ingehuurd als opzichter bij de bouw? 

Uit nader onderzoek in de archieven van de admiraliteit van 

Zeeland bleek dat Jacob Pietersz niet uit Westzaan kwam, maar 

een scheepstimmerman was uit Vlissingen. Hij wordt als enige 

aannemer in de resoluties van het College ter Admiraliteit (2484) 

genoemd. Waarschijnlijk maakten de neven Sluyck gebruik van 

deze Vlissingse scheeps timmerman om de opdracht binnen te 

krijgen. Op 13 november 1666 (Resoluties van de Staten Generaal 

folio 3232) haalden Teewis Arentsz. en Dirck Hendricksz. Sluyck 

met hulp van de Dordtse scheepstimmerman Jan Francken 

op een bijna identieke manier een andere order binnen. 

Vermoedelijk pro beerden de Zaandamse scheepsbouwers 

op deze slinkse manier de tegenwerking van particuliere 

ondernemers door de admiraliteiten te omzeilen. 

STRIJD OM DE ERFENIS
Teewis Sluyck was een man in bonis. Bij de afhandeling van zijn 

testament bleek hij o.a. een huis te bezitten aan de Prinsen   -

gracht in Amsterdam, uit de erfenis van zijn vrouw Jan  netje 

Claes Gerbrands. Haar vader was houthandelaar en een belang-

rijk grootscheepmaker, met een werf aan de Binnen    zaan, ter 

hoogte van waar nu de Belgischestraat ligt in Oostzaan dam. 

Over de hele erfenis ter waarde van meer dan ƒ 300.000,- 

hebben de erfgenamen 73 jaar lang processen gevoerd voor de 

Hoge Raad van Holland. Het geheel was zo ingewikkeld, dat de 

rechters, noch de erfgenamen zelf enig idee hadden hoe alles 

De Walcheren
Zaanse scheepsbouwers aan het werk voor en in Zeeland
Rond het midden van de zeventiende eeuw was de scheepsbouw in Zaandam de belangrijkste industriële 

activiteit. Hij vormde het middelpunt van allerlei toeleveringsbedrijven zoals de houthandel, de houtzagerijen, 

de mastenmakerijen, touwslagerijen, zeildoekweverijen, ankersmederijen, spijker- en nagelmakerijen, 

kompasmakerijen, enz. Tegelijkertijd trad er een concentratie op tussen economisch belangrijke families. 

Ze kenden elkaar, kochten parten in elkaars ondernemingen, ondersteunden elkaar bij grote projecten en 

huwden vaak met elkaar. Hierdoor kwamen er grote sommen geld beschikbaar voor economische projecten. 

O.a. de familie Sluyck speelde een belangrijke rol. 

door Henk Roovers

Boven: De brug over de ingang van de vroegere Nieuwe Haven in 

Zaandam, die in 1650 is gegraven voor industriële doeleinden. Op de 

plaats van het woonhuis rechts lag kort na 1600 de eerste buitendijkse 

scheepswerf van Dirck Sluyck. (Foto auteur)

De admiraliteitswerf in Vlissingen waar de neven Sluyck De 

Walcheren bouwden. (Tekening van G. Brakkee, 1779; Fotocollectie 

Gemeentearchief Vlissingen.) 
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Evertsen zag daar op dat moment geen kans toe. Hij lag tien 

dagen voor anker en schreef de Zeeuwse raadpensionaris, dat 

hij niet buitengaats kon komen ‘vanwege de Swaerte van het schip’. 

Bij laag water waren de geulen waar hij doorheen moest, net zo 

diep als de diepgang van zijn schip! 

VOORTDUREND GELDGEBREK
Een tweede reden waarom de Zeeuwse admiraliteit koos voor 

een schip van 155 voet was haar constante gebrek aan geld. Hoe 

groter het schip, hoe hoger de prijs. Strubbe berekende, dat 

als De Walcheren 5 voet langer zou worden (d.i. 3% langer), de 

prijs zou stijgen met 16,5%!6 Zeeland was voor de financiering 

van zijn vloot voor 44%, bijna de helft dus, af hankelijk van 

de landgewesten. Die hadden geen direct belang bij de vloot 

en waren altijd te laat met hun betalingen. Hoe nijpend de 

financiële situatie van de Zeeuwse admiraliteit was, bleek 

toen Evertsen in 1676, eerder dan gedacht, van zijn missie 

in de Oostzee terugkeerde: bij de admiraliteit brak paniek 

uit. De zeelui moesten worden betaald en de kas was leeg. Er 

ontstonden rellen, die uit de hand dreigden te lopen. In allerijl 

werd er geld van allerlei andere rekeningen afgehaald en zo 

werd voorkomen dat er een grotere opstand zou uitbreken. 

Hoe het verder ging met De Walcheren leest u in het volgende nummer 

van Zaans Erfgoed.

De afrekening van de admiraliteit van Zeeland met Sluijk.

(Zeeuws Archief, Middelburg)

Noten:

1 Zeeuws Archief, admiraliteits-archief, resoluties van het College ter 

Admiraliteit, 2484, 19 februari 1665.

2 De echte betaling vond “alsnoch” plaats in parten. Teewis Sluyck 

ontving b.v. de ‘eerste’ af betalingen op 30 april, 7 mei, 21 mei, 8 juni, 18 

juni en 9 juli 1665. Rekenkamer van Zeeland, Rekenkamer C, admini-

stratie te water, C 6987, 2e grossa 8e somma, 3e grossa 3e somma.

3 Henk Roovers, Op historische gronden (Wormer 2015) 208-219.

4 Zeeuws Archief, resoluties van het College ter admiraliteit, 2477  

(3 april 1658).

5 Strubbe, Oorlogsscheepsbouw en werven in Zeeland (Gent 2007) 75  

noot 223.

6 Strubbe 96-97.

was deels in bezit van de vader van Dirck Hendricksz. Sluyck. 

Bij de rekeningen die door de admiraliteit werden betaald, werd 

wel gesproken over verschillende Zeeuwse grofsmeden. 

ZEEUWS GELDGEBREK 
Opvallend is de veranderde houding van de Zeeuwse admira-

li  teit t.a.v. van de bouw van dit oorlogsschip. Bij de bouw van 

oorlogs  schepen door Zaandammers tijdens de Eerste Engelse 

oorlog probeerde de Zeeuwse admiraliteit nog zoveel mogelijk 

zelf te doen. Zo stuurde ze Zeeuwse arbeiders naar Zaandam om 

te werken aan het scheepshol dat Arent Sluyck bouwde. In 1665 

was daar geen sprake meer van. De neven Sluyck deden alles 

goedkoper, dus mochten/moesten ze bijna alles zelf doen. Een 

belangrijke reden voor deze gang van zaken was waarschijnlijk 

het constante gebrek aan geld van de Zeeuwen.  

ARMOE BIJ HET VOLK
Tussen de betalingen van de Zeeuwse admiraliteit zaten ook nu 

weer trieste posten. Een daarvan betrof de uitbetaling van de 

gage aan ‘De Weduwen en Erfgenamen van Capitein Block en zijn 

Bootsvolck, groot 191coppen’, die de zeelui hadden verdiend tussen 

1 januari en 11 juni 1666. Op de laatstgenoemde datum verging 

hun schip Hof van Zeeland ‘in den slach tegen de Engelsche’. De 

admiraliteit betaalde 1960 ponden Vlaams uit, gemiddeld 10 

pond (=f 60,-) per zeeman. Een achterblijvend gezin kon hier 

ongeveer drie tot vier maanden net- aan van rondkomen. 

Daar na moesten de achterblijvers maar zien hoe ze konden 

overleven. Saillant detail: veel zeelui wilden niet aanmonsteren 

bij de vloot, maar ze hadden geen keus. De Staten Generaal 

verboden in oorlogstijd alle scheepvaartverkeer naast dat 

van de vloot. Het was dus kiezen tussen aanmonsteren om te 

vechten of verhongeren. 

DE WALCHEREN IN DE ZEEUWSE WATEREN
De Walcheren werd eind 1665 toegevoegd aan de Zeeuwse 

vloot. Het was het grootste schip van de Zeeuwse admiraliteit: 

155 voet (d.i. ±45 meter) lang, 40 voet breed en 15 voet diep. Het 

was bewapend met 70 stukken en had een bemanning van 380 

zeelieden. Dat de Sluycken het schip snel hadden gebouwd 

blijkt uit een vergelijking met drie andere schepen die door 

de Zeeuwse admiraliteit in dezelfde periode werden gebouwd. 

Die waren kleiner, maar de admiraliteitswerven hadden een 

langere bouwtijd nodig. Zo werd de Zierikzee 5 van 145 voet in 

13 maanden gebouwd en waren voor de Oranje en de Domburg, 

beide 142 voet lang, 12 maanden nodig.

De Staten Generaal hadden het liefst gezien, dat De Walcheren 

160 voet lang zou worden. De Zeeuwen kozen om verschillende 

redenen voor 155 voet. Net als in de Eerste Engelse oorlog zei de 

Zeeuwse admiraliteit, dat de Zeeuwse wateren met alle geulen 

en zandbanken ongeschikt waren voor grote schepen. Deels 

was dit waar, zeker voor De Walcheren. Het was een zwaar 

en daardoor diepliggend schip. Bij laag water en een sterke 

oostelijke wind bleef er soms nauwelijks water over tussen 

de kiel en de zandbodem. In 1674 verkoos Adriaen Banckert 

een fregatschip boven De Walcheren, omdat hij anders niet 

kon uitvaren. In 1676 moest Cornelis Evertsen de Jongste als 

bevelhebber uitvaren om tegen de Zweedse vloot te strijden. 

schip. Grote schepen vroegen bij de bouw om meer arbeiders, 

en De Walcheren was groot. Wanneer we hier uitgaan van 30 

arbeiders, dan is dat dus een zeer bescheiden schatting. Aan De 

Walcheren werd 48 weken, oftewel 288 dagen gewerkt, door 30 

arbeiders. Dit geeft een totaal van 8640 werkdagen. De Sluycken 

bespaarden dan alleen aan arbeidsloon al 8640 x f 0,60= f 5184,-. 

(Wanneer we uit zouden gaan van 40 arbeiders, dan zou dat een 

besparing van bijna f 7000,- opleveren). Voor die tijd enorme 

bedragen. 

NOG MEER VOORDEEL VOOR ZAANDAMMERS
Maar Sluyck had meer mogelijkheden om goedkoop te bouwen. 

Ook het hout voor de bouw van het schip kon hij tegen een lagere 

prijs inkopen. Zaandam had een grote houthandel, en dankzij 

de vele houtzaagmolens kon gezaagd hout in elke gevraagde 

maat worden geleverd. Bovendien was de familie Sluyck sterk 

vertegenwoordigd in de houthandel. De vader van Teewis was 

houthandelaar, evenals twee van zijn broers, Pieter en Cornelis, 

en twee van zijn zwagers. Ze hadden dus keus genoeg. Ook het 

benodigde rondhout voor bijvoorbeeld masten en ra’s was 

in Zaandam volop te koop. Tel daarbij op dat de Zaandamse 

industriëlen elkaar goed kenden en hun risico’s vaak spreidden 

door parten te nemen in elkaars ondernemingen, en het wordt 

duidelijk hoezeer zij in staat waren goedkoper te produceren. 

Of de neven Teewis en Dirck ook de ankers leverden, is niet 

zeker. In Zaandam waren drie ankersmederijen. Een daarvan 

in elkaar stak. De doopsgezinde schoonmoeder van Teewis 

heeft zich diverse malen verontwaardigd over al dat geruzie 

uit  gelaten. 3 

CONCURRENTIE OP LOON
In de betaalboeken van de Zeeuwse admiraliteit werden naast 

de betalingen aan de neven Sluyck ook betalingen vermeld aan 

diverse Zeeuwse ondernemers. Een opvallende post daartussen 

is de betaling voor al het ‘Beeltwerck’ van 124 pond ‘Vlaems’. 

Een betrekkelijk gering bedrag! Zaandam kende in die tijd 

ook verschillende beeldsnijders. Naar hen is helaas nog nooit 

uitgebreid onderzoek gedaan. 

Tussen alle betalingen ten bate van De Walcheren zijn geen 

posten te vinden voor hout en arbeidsloon. Waarschijnlijk 

hebben de Sluycken hun eigen arbeiders uit Zaandam meege-

nomen. Dat is op zich niet zo vreemd, omdat het verschil in 

arbeids  loon tussen  Zaandam en de admiraliteitswerf in 

Vlissingen behoorlijk groot was. In Zaandam bedroeg het loon 

in de zomer (1 april tot 31 oktober) f 1,30 per dag en in de winter 

(1 november tot 31 maart) f 0,80. Op de admiraliteitswerf in 

Vlissingen was dat respectievelijk f 1,80 en f 1,50. Het gemiddelde 

dagloon in Zaandam was dus f 1.05 en in Vlissingen f 1,65,4 een 

verschil van f 0,60 per dag per man. 

Over het aantal arbeiders dat aan De Walcheren werkte, bestaat 

geen duidelijkheid. Strubbe, die zich baseert op verschillende 

praktijkvoorbeelden, gaat uit van gemiddeld 25 tot 35 man per 

Een prachtige (gereconstrueerde) 

af beelding van het admiraals-

schip De Walcheren, gemaakt voor/

door de Stichting tot Behoud van 

Onderwaterschatten Zeeland. 

(Af beelding Stiboz)

Model van De Walcheren in het 

muZEEum in Vlissingen, in Vietnam 

gemaakt naar tekeningen van 

Arthur Scheijde. (Foto auteur)
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uit cacao-afval in het fabriekje Aurora, op de plaats van de afge-

brande molen De Zeeman, die cacaodoppen had gemalen. Het 

fabriekje werd snel overgenomen door J. Stuurman, die er een 

sorteerinrichting voor cacaobonen vestigde.5  

Zwarte Kalf, die werd gehuurd van de Zaanlandsche Cacao-

fabriek T. Oly & Comp. (TOC). De molen verbrandde al in 1924. 

De brand   weer redde de motoren en de malerij. Dit werd de 

kern van een nieuwe extractiefabriek die in 1925 in gebruik 

werd genomen. Vanuit Engeland was er een groot aanbod 

van perskoeken. Deze bevatten nog 20% cacaovet. In de oude 

Zaanse oliemolens kon dit gehalte worden teruggebracht tot 

10%. Perskoeken waren onverkoopbaar als veevoeder vanwege 

het hoge theobromidegehalte. In 1925 besloot Jan Schoemaker 

daarom tot de bouw van de extractiefabriek Olympus naast 

het pakhuis Het Zwarte Kalf, samen met TOC. Extractie werd 

al toegepast in de olie-industrie. Het is zo’n beetje hetzelfde 

principe als koffie zetten. Je giet een hete vloeistof op een 

gemalen hoeveelheid cacaobonen in een filter. Die vloeistof 

was in dit geval wasbenzine.4 In 1932 was er opnieuw een grote 

brand waarbij de houten schuur van Het Zwarte Kalf met 500 

ton cacao verloren ging. In pakhuis Olympus lag 15.000 liter 

benzine, die kon worden gered. In 1878 werd de extractie van 

theobromide uit cacao-afval beschreven. Theobromide, de 

belangrijkste stof in cacao, is een stimulerend middel dat onder 

meer in geneesmiddelen kan worden gebruikt. Na 1910 begon de 

Koger apotheker Groesbeek met de extractie van theobromide 

NOG EEN VERDIENMODEL MET CACAOAFVAL
Niet alleen het persen van cacaoresten leverde geld op. Ook 

andere manieren van bewerken en sorteren van cacao-afval 

brachten geld in het laadje. Cacao-afval werd zelfs geïmporteerd 

uit andere landen. Olieslager Adriaan Honig pakte het meteen 

flink aan en maalde met drie molens cacao-afval: De Kieft, Het 

Pink en De Wind. In 1895 bouwde hij een mechanische cacao-

doppenmalerij in de schuur van de onttakelde molen Het 

Varken in Koog aan de Zaan. Honig verwerkte het cacao-afval 

van een cacaofabriek uit de buurt van Parijs. Voor de bouw had 

hij kennis opgedaan in Frankrijk. Van de Zaandamse meel-

fabriek Ceres kwam een buil (meelzeefmachine) over, waarmee 

de cacaobrokjes en het cacaogruis op maat werden gesorteerd. 

Daarna ging het gesorteerde afval door wan  molens om het 

verder te sorteren. Er volgde nog een ronde van schoonmaken. 

De schillen en doppen die overbleven, gingen naar de olie-

molens en veevoederbedrijven. Het was aan  vanke lijk een klein-

schalige onderneming met een paar man personeel, maar de 

onderneming breidde langzaam uit. Langs de Mallegatsloot 

tussen de Koog en Zaandam werden steeds meer pakhuizen in 

gebruik genomen. Voor verticaal transport kwam een elevator. 

Molen Het Pink heeft nog tot 1937 cacaodoppen gemalen.3 Wind-

molen De Strijd op ’t Kalf verwerkte afval tot hij afbrandde in 

1949.

BUITENSTAANDERS BRACHTEN EEN NIEUWE TECHNIEK
In 1923 was in Zaandam de N.V. Maatschappij voor Handel en 

Industrie Jan Schoemaker gesticht door Jan en Piet Schoemaker. 

De in Zaandam geboren en getogen broers waren al jaren in de 

handel actief. Jan was vooral bezig met handel in veevoeder, 

terwijl zijn broer Piet in 1911 naar Brussel was verhuisd en daar 

een papierhandel was begonnen. Na de Duitse inval in België 

werd Piet als ongewenst vreemdeling over de grens gezet. Zijn 

gezin werd als Belgische vluchteling geregistreerd. Uiteindelijk 

besloten de twee broers in 1923 gezamenlijk verder te gaan. In 

eerste instantie werd gehandeld in veevoer en cacao, maar na 

een paar jaar werd de handel in cacao steeds belangrijker.

Zij kochten afval van cacaofabrieken en meelfabrieken op. 

Door het te zeven konden ze het met winst verkopen. De 

cacao     dop pen werden gesorteerd in de molenschuur van Het 

AFVAL BESTAAT NIET
De afgebeelde fabriek is de cacao-extractiefabriek van Jan 

Schoemaker bij de buurtschap Haaldersbroek, vlak bij het Zaans 

Museum en de Zaanse Schans. Hier wordt op een andere manier 

cacaoboter gemaakt dan in de andere Zaanse cacaofabrieken; 

die werken met hydraulische persen. Om dit duidelijk te maken 

schets ik kort het proces in de eerste Zaanse cacaofabrieken. 

Rond 1900 werden bij aankomst van overzee de cacaobonen 

eerst gereinigd. Daarna werden ze geroost om het juiste aroma 

te verkrijgen en om de schil los te maken. Vervolgens werden de 

schillen van de bonen losgemaakt in wanmolens. Die bewerking 

was al bekend uit meelmolens. Vaak bleven brokjes cacaoboon 

aan de schil zitten. In een volgende productiestap werden in een 

machine de kiemen verwijderd. Dat was een zeer gecompliceerd 

proces waarbij in elke fase een afvalproduct ontstond met resten 

cacao. Om tot de juiste melange te komen werden bonen uit 

verschillende landen gemengd. Om cacao goed te kunnen 

malen moesten de bonen minder vet bevatten. Dat gebeurde in 

hydraulische cacaopersen. Daarin werden vier bakken geplaatst 

met door stoom verhitte cacaomassa. De hydraulische pers 

bereikte een druk van 100 atmosfeer (bar). Zo ontstonden twee 

producten: een cacaokoek, waarvan cacaopoeder werd gemaakt, 

en cacaoboter. Deze werd opnieuw gesmolten en gefilterd. Hij 

was veel waard. De Amsterdamse beurs was het wereldcentrum 

voor de handel in cacaoboter.1 In de oude oliemolens werd in 

de slagpersen een persdruk tot 250 bar bereikt. Dus daarmee 

kon meer cacaoboter uit de cacaomassa worden geperst.2 

Toen de stoomolieslagerijen de windoliemolens uit de markt 

drukten, werden ze in hoog tempo afgebroken. Maar een aantal 

oliemolens, bijvoorbeeld Het Zwarte Kalf, Het Vliegend Hert, 

De Prinsenhof, De Gans, De Zaadzaaier, De Veldkat en Het Pink, 

verlengde zijn bestaan door over te schakelen op andere grond-

stoffen, vooral een van de soorten cacao-afval. Meer dan dertig 

molens hebben op enig moment cacaodoppen en cacao afval 

verwerkt. Soms werd er een hulpmotor geplaatst, die later de 

hele taak over nam. Dat molens nog tientallen jaren een bestaan 

hadden in het verwerken van cacao-afval heeft te maken met de 

ingewikkelde manier van de cacaobereiding.

 

De basis van de 
kringloopeconomie

Geld verdienen met cacaoafval
Het Zaans Museum bezit een schilderij van Wijnand Takkenberg, waarop een motordekschuit is te zien met 

enige fabrieken. Het roept een paar vragen op. Welke fabrieken worden hier afgebeeld? Hoe passen die in het 

grote verhaal van de Zaanse industriegeschiedenis? Wie is die schilder Takkenberg? De antwoorden brengen 

ons naar de basis van de kringloopeconomie, die een belangrijke Zaanse component heeft.

door Jur Kingma

Het fabriekscomplex van de firma 

Jan Schoemaker, geschilderd door 

Wijnand Takkenberg, gezien vanaf 

schiereiland De Hemmes. Op de 

voorgrond vaart motordekschuit 

Olympus. We zien de fabrieken 

Het Zwarte Kalf, Olympus en De 

Halve Maan. (Zaans Museum, 

nr.16621)  

Molen Het Zwarte Kalf met een machinekamer. In 1924 

verbrandde de molen, maar de machinekamer bleef gespaard. In 

1925 werd een extractiefabriek gebouwd. In Het Zwarte Kalf stond 

eerst een dieselmotor, daarna een gasmotor en tenslotte een 

elektromotor. (GAZ 41.05677) 

Gebrande cacaobonen 

terug gelegd in de peul, hun 

oorspronkelijke omhulsel.  

De bonen zijn nog niet gedopt. 

(Wikimedia)
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(schroefpersen) in gebruik in De Halve Maan, een oud cacao-

fabriekje. Wringers waren bekend in de olie-industrie. Jan 

Schoemaker werkte f lexibel, met het oog op de cacaomarkt; 

wanneer cacaopoeder weinig waard was en cacaoboter juist 

veel dan werden de cacaobonen ook in de wringers verwerkt, 

voordat ze in de extractie-inrichting werden bewerkt.6 Op de 

tien windmolens van Jan Schoemaker werkten 60 man in twee 

ploegendienst. Op de moderne wringerij De Halve Maan zouden 

slechts een paar man werken, terwijl de productie groter was 

dan die van de tien windmolens. Naast de extractiefabriek en 

de wringerij was er ook de sorteerderij van cacaodoppen. Deze 

waren zeer geliefd bij boeren die melk leverden voor de Goudse 

kaas. De kleinschaligheid en de flexibiliteit maakten dit soort 

ondernemingen heel geschikt voor buitenstaanders zonder veel 

eigen kapitaal. 

GOED VOORBEELD DOET GOED VOLGEN
Nog meer buitenstaanders grepen hun kans. Nadat de gezamen-

lijke extractiefabriek Olympus in handen was gekomen van Jan 

Schoemaker bouwde de firma Teunis Oly & Comp (TOC) op de 

plek van de laatste Zaanse rijstpelmolen De Witte Klok in 1925 

een eigen extractiefabriek. Deze nieuwe Witte Klok lag ook 

aan de Poel. Teunis Oly & Comp. was in 1900 begonnen met het 

bewerken van cacao-afval in pakhuis De Zaan aan de Lagedijk 

in Zaandijk. Later werd daar de Zaanlandsche cacaofabriek 

gebouwd, een wringerfabriek. De Witte Klok kwam in 1962 in 

handen van de firma Jan Schoemaker. 

In 1929 richtten vier heren de cacao-extractiefabriek Witten-

burg op. K. Wit en L. Burghart hadden eerder samen in 1923 

cacaomolen De Jonker aan de Oostzijde in Zaandam gekocht. 

Klaas Wit werkte als adjunct-directeur bij Cacao de Zaan. 

Voor de oprichting van Wittenburg werkten ze samen met 

M. Kamphuijs van de cacaofabriek Kamphuijs en Oly en D. 

Lonsain, die afkomstig was uit de hotelwereld. Ze verwerkten 

cacaoschillen van Cacao de Zaan en van Kamphuijs en Oly in 

Koog aan de Zaan. De fabriek kwam aan de Kalverringdijk bij de 

Enge Wormer.7 In Wormer was ook nog de extractiefabriek van 

Groot in de voormalige oliemolen De Veerschuit. In 1918 werd 

de molen onttakeld en ingericht als doppenmalerij. 

CONCLUSIE
Eind 2017 kwam het bedrijf Jan Schoemaker Cacao B.V. in 

handen van de huidige directie, de heren Reitsma, Schulting 

en Silva da Cruz. Sinds de zomer van 2018 heet het bedrijf JS 

Cocoa. In bijna een eeuw is dit de vijfde eigenaar van dit bedrijf, 

dat nu de nadruk legt op zijn rol in de circulaire economie.10 

De geschiedenis van het bedrijf laat zien dat de basis voor 

wat we nu circulaire economie noemen, en wat tot voor kort 

kringloopeconomie heette, reeds meer dan een eeuw geleden 

mede in de Zaanstreek is gelegd. Het hergebruik van lompen en 

oud papier in de talloze Zaanse papiermolens was natuurlijk al 

eeuwen ouder. Maar de komst van de cacao-industrie betekende 

een nieuwe uitdaging die met veel succes is opgepakt. De 

schilderijen van Wijnand Takkenberg getuigen van deze 

ingrijpende ontwikkeling.

Met dank aan Toon Nugter, Netty Klomp-Schoemaker en Jaap Klomp.

DE WRINGER: EINDE VAN DE WINDMOLENS
De samenwerking met TOC was geen succes en Jan Schoemaker 

nam Olympus over. Een impuls tot verdere innovatie kwam 

toen de prijs van cacaoboter veel sneller steeg dan die van 

cacaopoeder. Jan Schoemaker nam in 1929 de eerste wringers 

DE SCHILDER
Wijnand Takkenberg (1906 – 1988?) werkte aanvankelijk 

als decorateur van bonbons bij de chocoladefabriek 

van de Ge broeders Grootes in Westzaan. Later werd hij 

huisschilder bij de Fa. G. Roos in Wormerveer. Hij ontwierp 

en schilderde decors voor de operette De Kermisklanten 

voor de Zaanse Operette Vereniging.8 Hij was van 1951 

tot 1971 in dienst van Jan Schoe maker als één van de 

huisschilders. Takkenberg deed niet alleen het onderhoud 

van de fabrieken, maar ook van de talloze huizen van 

Jan Schoemaker op ’t Kalf en Haaldersbroek. Wijnand 

had het voorkomen van de kunstenaar. Hij droeg altijd 

een Franse baret. In 1985 kreeg hij, ter gelegenheid van 

zijn veertigjarig huwelijk een tentoonstelling in Galerie 

Vorstenburg in Zaandam. Wijnand heeft in zijn leven 

veel schilderijen gemaakt, maar kon met deze hobby niet 

genoeg verdienen. Waarschijnlijk gebruikte hij vaak foto’s 

als basis voor zijn schilderijen.9

Ook bij andere Zaanse fabrieken waren soms schilders 

werk zaam die meer in hun mars hadden dan onder-

houds werk. Een voorbeeld is Rijk Waal bij papier fabriek 

Van Gelder in Wormer. Behalve het schilderij in het Zaans 

Museum zijn bij de firma Jan Schoemaker nog twee 

schilderijen van Takkenberg.

Jan Schoemaker was niet alleen innovatief met zijn extractie-

fabriek, hij reed in 1932 op de eerste elektrische fiets in de 

Zaanstreek, een Gazelle. (Foto GAZ 22.25009)  

Een luchtfoto van het complex Jan Schoemaker in 1960. Het 

complex is in vele jaren als een parelsnoer aan elkaar geregen. 

Hier werkte Wijnand Takkenberg als schilder in het onderhoud 

van de vele gebouwen. De volgende halve eeuw zou het fabrieks-

complex verder groeien. (Foto GAZ 41.07397, KLM Aerocarto)  

Linksboven: Links molen Het Zwarte Kalf en rechts de fabriek De 

Halve Maan op een schilderij van Wijnand Takkenberg in bezit 

van Jan Schoemaker cacao B.V, waarschijnlijk geschilderd naar een 

foto. Het Zwarte Kalf is in 1924 verbrand. (Archief Haaldersbroek, 

via Toon Nugter)   

Boven: Plan van molenmakerij en aannemer Gorter voor de 

ombouw van het cacaofabriekje De Halve Maan tot extractie-

fabriek in 1924. Dit fabriekje was in 1912 gebouwd op de plek van 

oliemolen De Halve Maan. (Foto GAZ 52.00620)   
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Een nieuwe toekomst voor 
Zaanse monumentale kerk-

gebouwen
Deel 1 - Zaanstad pilot-gemeente voor landelijke kerkenvisie

De secularisering van de westerse christelijke samenleving heeft veel gevolgen voor de samenleving in het 

algemeen en de kerkgemeenschappen in het bijzonder. Dit artikel – het eerste van een reeks – gaat over dat 

deel van de praktische problematiek dat ons allemaal aangaat: de toekomst van de vaak monumentale 

kerkgebouwen die naast hun maatschappelijke waarde ook onderdeel zijn van ons erfgoed en van de identiteit 

van de stad. 

door Lean van ‘t Hooft

KERKEN BEDREIGD
Van wieg tot graf, van doopsel tot uitvaartdienst, vroeger 

maakte de kerk een wezenlijk deel uit van ons leven als gelovige 

Nederlanders. De bijbehorende rituelen deelde men met 

elkaar als gemeenschap in het kerkgebouw. Het was dan ook 

vanzelfsprekend dat men als lid van de kerkgemeenschap – naar 

draagkracht – een financiële en/of praktische bijdrage leverde 

aan het onderhoud daarvan. 

Gelukkig zijn ze er nog: de hechte kerkgemeenschappen, die 

elkaar (na fusies) ondersteunen, sociaal maatschappelijke 

diensten verlenen, ontmoeting en studie stimuleren en zich 

bekommeren om het lot van zwakkeren, eenzamen, vluchte-

lingen en statushouders. Maar het actieve ledenaantal ver-

mindert en vergrijst evenals dat van de bestuurders. Dat maakt 

de toekomst onzeker, zowel van de gemeenschappen als van de 

kerkgebouwen. Het onderhoud, het beheer en de exploitatie van 

de gebouwen met een al dan niet monumentale waarde zijn 

nauwe lijks meer op te brengen. Veel kerkeigenaren zitten in 

zwaar weer en besluiten na vele vergeefse pogingen tot behoud, 

hun gebouw te verkopen, omdat er geen alternatief denkbaar is 

of omdat men bepaalde kennis mist. Kortom, de noodklok luidt, 

het is veelal vijf over twaalf. Ook in Zaanstad zijn in de laatste 

jaren al kerken verkocht. 

ZICHT OP DE TOEKOMST 
De Rijksdienst voor Cultureel Erfgoed (RCE), landelijk des-

kundig op het gebied van monumenten en erfgoed, heeft van 

de minister de opdracht gekregen om voor deze problematiek 

beleid te ontwikkelen en vooral praktische handvaten en 

ondersteuning. In samenspraak met de betrokken kerk eige-

naren, (burgerlijke) gemeentes en maatschappelijke organi-

saties moet dat leiden tot een Kerkenvisie.

In eerste instantie wordt voor zes Nederlandse gemeentes een 

pilot-kerkenvisie ontwikkeld met de intentie de maatschappe-

lijke functie van de gebouwen zo goed mogelijk voor de toe-

komst te behouden. Met de opgedane ervaringen kan landelijk 

beleid worden ontwikkeld, altijd met oog voor de specifieke 

lokale situatie en (huidige en toekomstige) maat  schappelijke 

betekenis van de gebouwen. Tussentijds is vanaf 2019 een hand-

reiking beschikbaar: ‘Opstellen integrale kerkenvisie’. 

Zaanstad is een van de zes uitverkorenen. Op 30 oktober jl. hield 

de gemeente een introductiebijeenkomst voor alle kerk eige-

naren. Zaanstad telt circa 60 kerkgebouwen. In november 2018 

startte de inventarisatie van alle gebouwen waarin rele vante 

kengetallen moeten komen m.b.t. de staat van onder    houd en 

de financiën, plus een toekomstverwachting en moge  lijk    heden 

voor nieuwe bestemmingen. 

Vanaf januari 2019 wordt in overleg met de betrokken organi-

saties gewerkt aan het concept-kerkenpaspoort met per kerk 

een analyse en toekomstperspectief. In mei wordt dat definitief 

vastgesteld, inclusief een overkoepelende stedelijke visie en 

strategie. Voor het zomerreces wordt B&W gevraagd akkoord 

te gaan met de kerkenvisie Zaanstad. 

Gelukkig zijn er al geslaagde voorbeelden van transitie: nieuwe 

bestemmingen of functiemenging met respect voor het monu-

mentale karakter. Dat biedt ‘geloof en hoop’ voor de toekomst.

In de aanloop daarnaartoe, sprak ik met vertegenwoordigers 

van twee kerkgenootschappen: de Protestantse Gemeente Zaan-

dam, eigenares van de Westzijder- of Bullekerk en de Noorder   -

kerk en de doopsgezinde gemeente Zaandam, eigenares van 

de Westerzijder Vermaning, buurtontmoetingslocatie de Ver-

toeving en het voormalige Weeshuis aan de Stationsstraat, om 

van hen te horen hoe zij de afgelopen jaren de effecten van de 

ontkerkelijking en vergrijzing hebben aangepakt en hoe zij de 

dreigingen en de kansen voor de toekomst zien.

PROTESTANTSE GEMEENTE ZAANDAM
Gerard Koekkoek en Len de Klerck, kerkrentmeesters van de 

Prote stantse Gemeente Zaandam ontvangen me in de tuin-

kamer aan de zijkant van de Bullekerk, een rijksmonument. 

Veertig jaar geleden waren er in Zaandam zeven protestante 

kerken: het Lichtschip, de Paaskerk, de Oostzijderkerk, de 

Noorder    kerk, de Stationsstraatkerk, de Zuiderkerk en de West-

zijder  kerk of Bullekerk. Sinds het Samen-op-wegproces zijn 

De Westzijder- of Bullekerk aan de Westzijde te 

Zaandam, jarenlang ook gebruikt als concertzaal, is 

onlangs verkocht aan Stadsherstel. 

(foto Laura Wielenga)

De Oostzijderkerk bij de sluis in Zaandam is al een stuk verder in de nieuwe 

ontwikkelingen. Een beheersstichting draagt zorg voor het prachtige gebouw met de vele 

mogelijkheden. Zo werd er in september 2018 een geanimeerde Zaanse Erfgoedmarkt 

gehouden, waar vrijwel alle erfgoedinstellingen aan deelnamen. (foto Jan Lapère)
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twee kerken verkocht: de Paaskerk aan de Vrije Evangelische 

Gemeente ‘Maranatha’ en de Stationsstraatkerk aan de Servisch 

orthodoxe kerk. De Oostzijderkerk is in 2004 ‘met bruids    schat’ 

overgegaan aan een beheersstichting met als doel instand-

houding en beheer van het gebouw.1 Dat was een goed besluit; 

de kerk blijkt geschikt voor veel doeleinden. 

ONDERHOUD ALS GROOTSTE KOSTENPOST
De kerkrentmeesters hebben in de loop der jaren private onder-

steuning van familiebedrijven, die van oudsher de kerken met 

raad en daad ondersteunden en ook deels het onderhoud op 

zich namen, zien afnemen. Het netwerk is kleiner geworden.

Gerard: ‘Onderhoud is het grootste aandachtspunt, zowel de uit-

voering als de financiering. De erfenis van onze voorgangers is 

bepalend voor de huidige bouwkundige en technische staat. Die 

nemen we over en daarmee proberen we het beste te doen en het 

gebouw weer door te geven aan de volgende generatie. In de periode 

1970-’75 was de laatste grote restauratie. Om de vijftig jaar moet 

dat zeker gebeuren, het zit er dus weer aan te komen. Ik noem dat 

het haasje-over-effect: elke nieuwe eigenaar, of volgende generatie 

eige naars wil het huis up to date houden als het gaat om onderhoud 

en voorzieningen. Bij een monument moet je kritisch zijn om telkens 

mee te gaan in restauratietrends, als het niet noodzakelijk is en het 

geen verbetering geeft.’ 

‘De Vereniging Kerkgebouwbeheerders van Protestantse gemeenten 

(VKB) in Nederland bespreekt dergelijke zaken ook, maar daar 

hebben we niet veel gebruik van gemaakt. Elke kerk heeft zijn eigen 

kenmerken. Dat vergt specialistisch onderzoek en analyse ter plekke 

en dat kost geld. Van een gemiddelde aanneemsom van € 50.000,- is 

€ 10.000,- voor voorbereidend werk door een adviesbureau. Wil je 

met hen meedenken dan heb je als kerkgebouwbeheerder zelf ook 

kennis nodig om sturing te geven aan het proces, anders kom je met 

een aanpak die technisch niet past bij de kenmerken van het gebouw.’ 

Len: ‘Onderhoud werd in het verleden veelal gedaan door vakmensen 

binnen ons eigen netwerk, voor een betaalbare prijs. Nu is het vinden 

van specialisten moeilijker en duurder en de onderhoudskosten 

komen telkens terug. De grootste kostenposten zijn de verwarming 

en schilderwerk van binnen- en buitenkant, verzekeringen, etc. 

Gemiddeld komt dat neer op enige tienduizenden euro’s per jaar. De 

inkomsten dalen door het teruglopend aantal gemeenteleden: de 

kerkbalans, de individuele vrijwillige bijdrage, donaties, aangevuld 

met subsidies uit diverse monumentenfondsen als de Brim (Besluit 

rijkssubsidiering instandhouding monumenten), subsidie van de 

gemeente Zaanstad en verhuur. De totale inkomsten zijn bij lange na 

niet dekkend of we moeten prijzen als het Zaantheater gaan rekenen; 

dat willen we niet.’ 

VOORBEELDEN VAN VERHUUR
Hoe is de constructie van bijvoorbeeld de bij liefhebbers in-

middels bekende try-outs van het Orkest van de Achttiende 

Eeuw? Gerard: ‘Wij als eigenaar verhuren de kerkzaal voor een be-

paald bedrag aan de impresario, Roel Stern van stichting Nieuwe 

Huysconcerten, en die heeft een contract met de uitvoerenden / 

het orkest. Wij hebben formeel en materieel niets te maken met de 

kaart  verkoop. De opbrengst van de collecte is voor het orkest en de 

impresario. 

Aardig om te vertellen: de oorsprong van deze concertreeks ligt bij de 

gratis optredens die veel artiesten eind 2015 gaven in de Noorderkerk 

in het kader van het Vluchtelingenproject voor mensen in het tijdelijk 

vluchtelingencentrum in het Burgemeester In ’t Veldpark. Ik bood aan 

om dat optreden in de Bullekerk te doen. Mensen van het orkest en 

Roel Stern waren zo enthousiast over de akoestiek, dat ze sindsdien 

hier hun publieke try-outs houden.’ 

‘Soms hebben we verhuur vanwege bijzondere begrafenissen of 

jubilea. Zo’n activiteit duurt twee uur, maar kost een veelvoud aan 

voorbereidingstijd. Ik ben zo gek dat ik dat doe, omdat ik gepensio-

neerd ben, maar dat is uiteraard niet kostendekkend en…wie is straks 

mijn vrijwillige opvolger?’

TOEKOMST
Gerard: ‘Het aankomende proces kan een mooi vervolg worden op 

het Platform van Zaanse Kerkgebouwbeheerders dat ik zeven jaar 

geleden ben gestart om de zorgen en uitwisseling van praktische 

zaken als beheer, onderhoud en exploitatie, financiële zaken als de 

verschillende subsidiestromen en specifieke kennis van orgelzaken 

of roerend erfgoed met elkaar te delen. 

Ik hoop en verwacht dat veel feiten en cijfers boven tafel komen en dat 

we daarmee aan de slag gaan. Het was fijn geweest als we dit proces 

eerder waren gestart. We misten tot nu toe visie en ondersteuning 

van de gemeente Zaanstad. De plannen voor het Cultuurcluster zijn 

hier mede debet aan. Die hebben een verlammende werking gehad. De 

Bullekerk is nagenoeg verkocht. Wellicht had dit dan niet gehoeven.’

Intussen is bekend geworden dat de Protestantse Gemeente 

heeft besloten om de Bullekerk aan de N.V. Stadsherstel 

(Amster  dam) te verkopen. Stadsherstel bezit momenteel 17 

monumentale kerken in Amsterdam en omstreken.  

DOOPSGEZINDE GEMEENTE ZAANDAM
Met Piet Middelhoven en Ger Hekelaar, beiden belijdend lid, 

spreek ik in het voorhuis van de doopsgezinde Vermaning Zaan-

dam aan de Westzijde. De doopsgezinde gemeente Zaan  dam is 

eigenares van de Vermaning, de Vertoeving, de inter ieur  winkel 

aan de voorzijde en het voormalige weeshuis – oor spronkelijk 

ook een vermaning – aan de Stationsstraat.

Piet: ‘Op verzoek van de gemeente is voor de recent heropende 

Vertoeving een stichting in het leven geroepen, onaf hankelijk van 

de kerk; stichting Vertoeving, met wie wij in samenspraak met het 

sociaal wijkteam, met deze locatie een buurthuisfunctie voor alle 

gezindten willen vervullen. De stichting Vertoeving huurt het pand 

van ons. Zij heeft vervolgens een overeenkomst met de uitbater 

Sagristano gesloten waarin staat dat het pand tussen 10.00 en 

18.00 uur open is voor de buurt, ook voor klanten van het sociaal 

wijkteam. Een laagdrempelige ontmoetingsplek op een A-locatie 

waar iedereen een kop koffie kan drinken. We hopen volgend jaar 

het terras te kunnen gebruiken. Het sociaal wijkteam zat al in het 

voorhuis en is dus intern verhuisd. In de avonduren kan het verhuurd 

worden aan groepen als het wijkoverleg. In de toekomst, als we de 

horecavergunning hebben, kunnen we ook commerciële activiteiten 

als bruiloften bedienen.

Kern van ons beleid is dat we f link geïnvesteerd hebben in de 

renovatie van de Vertoeving,  met de intentie dat op termijn, met de 

inkomsten van zowel Vertoeving – nu een 100 % duurzaam gebouw 

– de vermaning, winkel, voormalig weeshuis en straks opgeknapt 

Als doopsgezinde gemeentes zijn we landelijk aan het clusteren via de 

in Amsterdam gevestigde Algemene Doopsgezinde Sociëteit. Met hen 

hopen we via de Brim-constructie samenwerkingen aan te gaan, met 

behoud van ieders autonomie, want dat zit in ons doopsgezinde DNA.’ 

MAATWERK
Het rendement van een gebouw is het grote punt, elke keer weer. 

Het is altijd maatwerk. Wat zijn de kenmerken van het gebouw, 

is een gedeelde functie mogelijk (kerkelijk en anders)? Wat zou 

er in passen in combinatie met een goed businessplan en is er 

draagvlak in de omgeving?

‘Met de Kerkenvisie wensen we dat per gebouw en locatie goed 

wordt gekeken wat de rendabele mogelijkheden zijn. Het woord 

‘kerk’ roept bij sommigen drempels op, misschien moeten we daar-

van af. ”Ontmoetingsplek” verwoordt beter wat zo’n gebouw kan 

betekenen voor iedereen. Wij, doopsgezinden, willen vooral een maat-

schappelijke rol vervullen, een huis zijn voor iedereen. Dat huis, ons 

vastgoed, willen we borgen voor de toekomst in dienst van de Zaanse 

gemeenschap.’ 

Noot:

1 Vgl. George Slieker, ‘Behoud van een monument. Stichting Beheer 

Oostzijderkerk’, Zaans Erfgoed 53 (zomer 2015) 34-35. 

voorhuis, alle onkosten en beheer zijn gedekt. We streven ernaar dat 

dit over vijf jaar is bereikt. De hele financiering is met eigen middelen 

gedaan; dat kan niet elke kerkelijke gemeente zeggen. Als de laatste 

doopsgezinde hier ooit het licht moet uitdoen, hebben wij iets moois 

achtergelaten voor de hele Zaanse bevolking. De ligging aan de Zaan 

is een groot pluspunt.’

SUBSIDIEMOGELIJKHEDEN
Piet: ‘Om in aanmerking te komen voor een Brim-subsidie, die alleen 

aan rijksmonumenten wordt gegeven, moet je aan veel eisen voldoen. 

Zo moet je beschikken over tenminste 20 rijksmonumenten en een 

bestuur dat voldoet aan een aantal voorwaarden die het beheer zeker 

stellen. Als je dat goed hebt georganiseerd kom je altijd in aanmerking 

voor de Brim-subsidie. Als je daar geen onderdeel van bent, ben je 

af hankelijk van wat er jaarlijks nog in de pot zit.

Om tot een cluster te komen van 20 monumenten moeten de rijks-

monumenten overgedragen worden aan één en dezelfde rechts-

persoon, maar dan moet er wel, sinds 2011, 6% overdrachts belasting 

worden betaald. Voor die tijd gold vrijstelling daarvan voor 

rijksmonumenten, zodat het nu heel moeilijk wordt om die clustering 

te bereiken.

Het zou mooi zijn als de RCE er bij de regering op aandringt om dit 

terug te draaien.

In Wormer staat een doopsgezinde vermaning, een gemeentelijk 

monument zonder recht op Brim-subsidie. Er is daar veel onderhoud 

noodzakelijk, maar financiering is erg moeilijk.

Over de toekomst van de doopsgezinde vermaning aan de West zijde in 

Zaandam wordt nog gesproken. De wens is dat het een ont  moetingsplek 

voor de Zaanse gemeenschap kan worden. (GAZ 21.45086) 

(foto Edwin Wielinga)
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GROOTSE PLANNEN
Eind 1911 kwam een groep vooraanstaande Zaandammers op 

het idee dat het honderdjarig bestaan van de stad reden genoeg 

kon zijn voor een meerdaags volksfeest. Men ging voortvarend 

te werk en stelde meteen een aantal commissies samen. De 

muziekcommissie bijvoorbeeld bestond uit onder andere 

Hendrik Flentrop (organist van de Westzijderkerk), Albert 

Heijn en Dirk Witte. Tijdens een bijeenkomst in hotel Suisse 

kreeg deze commissie definitief vorm. Witte werd voorzitter, 

Flentrop secretaris. Als voorzitter van de muziekcommissie ging 

Witte ook deel uitmaken van de Centrale Feestcommissie onder 

voorzitterschap van burgemeester Elias. Hij werd zelfs vice-

voorzitter van dit overkoepelende orgaan. Begin 1912 viel het 

besluit om van het eeuwfeest een drie dagen durend evenement 

te maken. Men zag toen meteen af van het aanvankelijke voor-

nemen om de feestelijkheden het aanzien te geven van een 

oosterse markt. 

EEN AMBITIEUS PROGRAMMA
Op 9 februari maakte de Zaanlandsche Courant uitgebreid mel-

ding van het ambitieuze programma dat door de centrale com-

missie was opgesteld. 

Vrijdag 12 juli: Klokgelui, gevolgd door koraalmuziek van de toren 

van de Oostzijderkerk. Daarna orgelconcerten in alle kerken, 

met een feestrede door de voorgangers. Verder een receptie in 

het gemeentehuis, een cantate, een optocht van schoolkinderen, 

volksspelen op de Burcht, een historisch-allegorische optocht 

en een aantal concerten op diverse plaatsen in de stad. 

Zaterdag 13 juli: Ringsteken met zeilvaartuigen, hardroeien met 

jollen, hardzeilen met platbodems, nationale zwemwedstrijden, 

gekostumeerde voetbalwedstrijden en wedstrijden voor 

versierde fietsen, bokkenwagens en kinderwagens. Tot slot 

waterfeest met vuurwerk op de Voorzaan. 

Zondag 14 juli: Een groot turnfeest, voorafgegaan door een 

optocht en verder ‘interessante voetbalwedstrijden’, wed-

strijden om het Zaandams kampioenschap worstelen en 

gewicht  heffen, concerten, bioscoopvoorstellingen enz. enz. 

De totale kosten werden geraamd op 6500 gulden, bijeen te 

brengen door inzamelingen onder de burgerij. ‘Mocht het bedrag 

niet door de medewerking der ingezetenen bijeenkomen,’ zo liet de 

commissie weten, ‘dan zal het programma beknopter samengesteld 

moeten worden.’ 

BEZWAREN UIT RELIGIEUZE HOEK
Het volgende nummer van de Zaanlandsche Courant bevatte een 

ingezonden brief van het anti-revolutionaire gemeenteraadslid 

K. Baas Gz. Op hem had het feestprogramma, net als – naar hij 

meldde – op vele anderen, ‘een pijnlijken indruk gemaakt’. Zijn 

bezwaar kwam erop neer dat bij de samenstelling van het 

programma niet voldoende rekening was gehouden met alle 

Zaandammers. ‘Bij een feest in den huislijken of familiekring, zal 

men in den regel alles weren, wat een deel van dien kring aanstoot 

of ergernis kan geven, opdat allen, tot dien kring behoorend, er aan 

kunnen deelnemen.’ Volgens Baas moesten aan een feest, zoals dat 

kennelijk door de commissie werd bedoeld, alle Zaandammers 

kunnen deelnemen. En dat was volgens hem, gezien het pro-

gramma, zeker niet het geval. Waarom, zo vroeg hij zich af, een 

godsdienstige wijding op vrijdag, terwijl de zondag ontheiligd 

wordt? En dan: ‘Het gebruik, dat de commissie van den Zondag, als 

laatsten feestdag, wil maken, stuit mij en zeker duizenden mede-

burgers tegen de borst, als in strijd met de Wet van den God onzes 

Levens, van wiens zegen ook voor de plaats onzer inwoning wij zoo 

diep afhankelijk zijn. Ik zou daarom de feestcommissie vriendelijk in 

overweging geven, alsnog haar programma te wijzigen, den Zondag 

uit te schakelen en zich voor de feestelijkheden te bepalen tot twee 

of zoo noodig tot drie gewone dagen der week. Mocht ze hiertoe 

niet besluiten, dan zal zeker een niet onbelangrijk deel der Burgerij 

worden buitengesloten, en blijft voor hen geen andere uitweg dan 

zich ten deze van alle medewerking en belangstelling te onthouden.’ 

De commissie antwoordde (ook in de krant) dat de zondag 

juist in het programma was opgenomen omdat dan alle Zaan-

dam mers aan de feesten konden deelnemen. Wie zondag niet 

wilde, kon vrijdag en zaterdag, maar velen zouden alleen de 

zondag vrij zijn om aan de festiviteiten deel te nemen, zo luidde 

de redenering. Bovendien zouden de zondagse evene menten 

ná de middag plaatsvinden, zodat iedereen zijn kerke lijke 

verplichtingen zou kunnen nakomen. De commissie besloot 

met de opmerking dat ‘reeds verscheidene Christelijke vereeni-

gingen ons hunnen gewaardeerden steun hebben toe  gezegd’ en dat 

zij daarom reden had ‘te gelooven, dat de be  zwaren van den heer 

Baas een streng persoonlijk karakter dragen.’ 

Zaandam 100 jaar stad
Het feest dat niet werd gevierd

Van Napoleon wordt gezegd dat hij, uitkijkende over de Achterzaan – met op de oevers draaiende molens, 

pakhuizen en de Zaanerven – heeft geroepen: ’Sans pareil!’, wat zoveel wil zeggen als ‘Weergaloos!’ In 1811 

besloot de Franse keizer, die Nederland twee jaar eerder aan zijn grote rijk had toegevoegd, dat Oost- en 

Westzaandam met ingang van 1 januari 1812 één gemeente moesten worden. Nederland zou niet lang Frans 

blijven, maar Zaandam bleef wel één stad. 

door Co Rol

Illustraties: Gemeentearchief Zaanstad

Deze reactie schoot Baas helemaal in het verkeerde keelgat. Hij 

pakte opnieuw de pen voor een ingezonden brief en schreef: ‘Dit 

kan en mag niet. Kan niet, omdat (en ik zeg gelukkig) nog duizenden 

onzer medeburgers het heilig wetgebod Gods bindt, en mag niet, 

omdat het met name voor alle belijders van gereformeerde religie 

in deze stad eene verloochening zou zijn van hunne belijdenis, zoo 

schoon uitgedrukt in een hunner formulieren van Eenigheid: Zondag 

38 van de Heidelbergsche Catechismus.’ 

GEEN FINANCIËLE STEUN
Maar de tegenwerking kwam niet alleen van gereformeerde 

zijde. Op 9 maart bevatte de Zaanlandsche Courant het bericht 

dat de centrale commissie 200 circulaires had laten bezorgen 

bij vermogende Zaandammers, met het verzoek om financiële 

steun voor het feestprogramma. (Grappig, maar dat terzijde, 

was de naam van de bode die de brieven rondbracht: hij heette 

Poen.) De helft van de aangeschrevenen reageerde na een 

vier, zelfs vijfmaal herhaald verzoek nog steeds niet, zodat de 

respons uitermate gering kon worden genoemd. De commissie 

sprak er dan ook haar twijfel over uit of het streef bedrag van 

6500 gulden wel gehaald zou worden. Om nog enig uitzicht op 

Zo zou het uitzicht van Napoleon zijn geweest als 

hij inderdaad op de sluis de legendarische woorden 

‘Sans Pareil’ zou hebben geroepen. Gravure van 

een onbekende maker uit de eerste helft van de 

negentiende eeuw. (GAZ 41.7507)

Kopergravure van de met kronen getooide wapens 

van Oostzaandam en Westzaandam. Het wapen van 

Oostzaandam is een nog niet afgebouwd schip op 

zee, het gekwartileerde (in vier kwarten verdeelde) 

wapen van Westzaandam heeft vier leeuwen. De 

datering van deze 6x7 cm grote kopergravure is 

18e-19e eeuw, dus vermoedelijk ten tijde van de 

samenvoeging. (GAZ  11_0873)

Burgemeester jhr. mr. dr. C.A. Elias was de 

algemeen voorzitter van de feestcommissie.
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een gunstig resultaat te houden was men nu voornemens onder 

de bevolking een algemene collecte te houden, ‘een collecte die 

het schrappen van programma-onderdelen moet helpen voorkomen’. 

Op 23 maart echter meldde de krant dat de commissie enkele 

dagen eerder met algemene stemmen had besloten het feest af te 

gelasten ‘op grond van de onvoldoende steun der gegoede burgerij en 

de oppositie van verschillende kanten bij de Commissie ingekomen.’ 

Uit het artikel bleek dat draagkrachtige bewoners van de Oost-

zijde zich geheel hadden onthouden van steun vanwege de lig-

ging van de Wilhelminasluis, ‘waardoor voor hen de communi catie 

met de Westzijde op wreede wijze is belemmerd en zij daardoor niet 

kunnen inzien, welk voordeel hun de verbinding van O.Z. met W.Z. 

door Napoleon heeft gebracht.’ 

Het verdroot de commissie zeer dat ook van gemeentewege geen 

enkele steun was verleend: ‘In geen enkele raadsvergadering werd 

het 100-jarig bestaan ter sprake gebracht of eenige sympathie betoond 

met het bestaan en den arbeid der feestcommissie’. 

WEL HONDERD JAAR KONINKRIJK
Een jaar later zou het honderdjarig bestaan van het Koninkrijk 

der Nederlanden wél uitbundig worden gevierd. Een belangrijke 

bijdrage in de vorm van een historische optocht werd toen 

geleverd door hoofdonderwijzer C. Joh. Kieviet, de schrijver 

van jeugdboeken als Frans van Dorentil, De twee neven en Uit het 

leven van Dik Trom.

In 1962 herinnerde kennelijk nog zo weinig aan het gescheiden 

verleden en het gedwongene van de samenvoeging, dat het 

150-jarig bestaan van Zaandam wél kon worden gevierd. En 

hoewel Zaandam in 2012 deel uitmaakte van de in 1974 ontstane 

gemeente Zaanstad, werd toen ook groots gevierd dat twee-

honderd jaar geleden Oost- en Westzaandam waren verenigd.

Het boekje dat C. Joh. 

Kievit samenstelde voor de 

Zaandamse schooljeugd en 

uitgegeven werd in 1912, is het 

enig tastbare dat herinnert aan 

de jubileumviering die niet 

doorging.

Knipsel uit de Zaan landsche 

Courant met een deel van 

de ingezonden brief van het 

anti-revolution  aire gemeente-

raadslid K. Baas Gz.
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Mol (Wijdenes, 10 november 1894) komt eind 1911 als 17-jarige 

jongen bij zijn oom Dirk en tante Sijtje in Wormer in huis. Hij 

werkt als volontair op het gemeentehuis. Tot augustus 1917 

blijft hij in het leger. Hij wordt ingedeeld bij het 26e Landweer 

Bataljon Infanterie, 21e Regiment Infanterie, wisselend in de 1e 

en 2e Compagnie. Hij is achtereenvolgens gelegerd in de kop 

van Noord-Holland, Brabant, Noord-Limburg en weer Noord-

Holland.

HET BEGIN
Ondanks de oorlogsdreiging gaat het Kees Mol aanvankelijk 

goed: ‘Het wordt anders een tamelijke rommel in Europa volgens de 

telegrammen, dat zullen jullie daar ook wel weten zeker. Nou ik heb 

niet te klagen hoor.’ (Alkmaar, 4 augustus 1914)

Maar spoedig wordt het soldatenleven anders: ‘Dat verdomde 

loopen is een kruis voor de soldaat’. (Bergen, 26 augustus 1914)

‘We zijn ongeveer 6 uur hier te Budel aangekomen op een plein en nog 

steeds zonder vreten natuurlijk en de rijst, die we meegenomen hebben 

bleek bedorven te zijn en we stikken hier van de kou, want we moeten 

hier nog op straat blijven omdat de kwartieren nog niet in orde zijn, 

dus hij is weer gebakken. […] We zijn 20 min. van de Belgische grens 

af. Overdag kunnen we hier de kanonnen voor Antwerpen horen 

bulderen en soms ‘s nachts de vuurgloed van de branden zien. Verder 

trekken hier heele troepen Belgische vluchtelingen langs.’ (Budel, 2 

oktober 1914)

WACHTLOPEN  EN  VERVELING 
‘We maffen met 15 man bij een kleermaker in een kamer, waar we 

best liggen. Voor 7 uur komen we er niet uit, want dan is het soepeten 

bij de keuken en 8 uur uitrukken, als we niet op wacht zijn. Om de 

2 dagen ongeveer kom ik 14 uur op wacht. Er zijn 4 wachten, 2 bij de 

grenzen en 2 in Budel. Op de grenzen wordt alles aangehouden wat 

uit België komt en moet  voorzien zijn van passen. ’s Nachts wordt er 

ook nog patrouille geloopen over de heide vlak langs de grenzen, om 

de 25 meter staat een vlag. Op de wacht op de Budeler heide, vlak bij 

het Belgische dorpje Everbeek is het zoo stil, dat we de kanonnen voor 

Antwerpen best kunnen hooren (afstand ± 80 km). Vandaag hoorde 

ik, dat Antwerpen gevallen is en het is er een rotzootje, alles in brand, 

vluchtelingen enz.’ (Budel, 11 oktober 1914)

FRUSTRATIES 
Vanuit Soerendonk schrijft Kees in een lange brief zijn frus tra-

ties van zich af:

‘Verleden Vrijdag zijn we naar Soerendonk gemarcheerd, circa ½ uur 

van Budel af, maar iets verder van de grens af. Het is een klein dorp, 

doch groote negerij. […] Wij liggen bij een boer  “Ver van huis” in 

een schuur, erg tochtig, doch er is stroo genoeg (en ook hooiluizen, 

rot  ten, muizen, katten, torren enz.) maar ’s avonds mogen we bij de 

ouder   wetsche haard zitten bij den boer met z’n tienen. De boer is 

nog al goed, maar dat wijf niet erg. […] Maar we vervelen ons hier 

ook nogal, we kaarten veel, waarbij ik nog altijd verloren heb, noten 

pikken enz., tamme kastanjes gappen, streepgooien enz. […] Het eten 

is niet te roemen en brood wordt ook niet te royaal uitgedeeld, 5 man 

= 4 br. Maar ik zorg wel, dat ik m’n portie weet te gappen, want als 

je niet brutaal bent, trek je aan ’t kortste eind. Het was hier eerst een 

heel gevecht om wat warm eten bij de keuken, maar nu is dat wat 

beter geregeld. Met de kou krijgen we honger. Maar de rotzooi begint 

me anders tamelijk zwaar de keel uit te hangen allemaal. Ik poets 

ook niks meer, ’t ken me niks verdommen. Al deze lange avonden kon 

ik anders zoo best studeren, maar nou zit je hier in de kale rotzooi. 

(Soerendonk, 19 oktober 1914)

OEFENINGEN EN GRENSBEWAKING
‘Eergister heeft de Koningin de oefeningen hier bijgewoond. Het 

was een mooie oefening. De artillerie schoot met los kruit en wij 

tillaireende voorwaarts over de hei. We hadden elk 20 losse patronen, 

dus het was een helsch lawaai. Eindelijk attaqueeren, terwijl een 

eskadron Cavalerie een charge met den blanken sabel deed. We 

hebben haar goed gezien. Ze reed op een knol de troepen langs. Ze 

is ook nog in ons kwartier geweest. loopgraven enz.’ (Eindhoven, 

6 januari 1915)    

‘Na een 2 daagsche marsch door modder en regen (60 km) zijn we 

behouden in Thorn aangekomen, een typisch oud stadje. We moesten 

dadelijk op wacht, daar was nu eenmaal niets aan te veranderen. 

Ofschoon de menschen het niet rijk hebben, doen ze alles om ons het 

aangenaam te maken. […] Vandaag Zondag om 3 uur op wacht. De 

ouwe Duitschers, die we aan de grens wel gesproken hebben (40 j.) 

zijn naar het front.’ (Thorn, 24 januari 1915)

‘Beste Ouders’
Brieven van een gemobiliseerde soldaat tijdens de  

Eerste Wereldoorlog
Op 31 juli 1914, als de Eerste Wereldoorlog uitbreekt, worden duizenden mannen gemobiliseerd, onder wie 

Cornelis (Kees) Mol, de latere gemeentesecretaris van Wormer. Het Nationaal Militair Museum in Soesterberg 

bewaart de brieven en briefkaarten, die hij vanaf zijn verschillende legerplaatsen, en tijdens zijn verlof in 

Wormer bij zijn oom en tante, burgemeester Dirk Kooiman en zijn echtgenote Sijtje Mol, schrijft aan zijn ouders 

in Andijk.1 Die geven een beeld van het leven van een gemobiliseerde dienstplichtig soldaat in het neutrale 

Nederland. 

door Frank Tjeertes

De burgemeesterswoning van Wormer, links bij de 

poserende dorpelingen. (collectie auteur)

Kees Mol als jonge volontair naast zijn oom, burgemeester 

Dirk Kooiman, bij de eerstesteenlegging van de gasfabriek op 

4 maart 1912. (detail af b. GAZ 21.31251)

Pasfoto van Kees Mol bij zijn indiensttreding  in 1914.  

(Nat. Militair Museum, Soesterberg)

22 nr. 67 | Winter 2018 | 23



WORMER
Wormer blijft droog bij de watersnood van begin 1916, maar 

de gemeentesecretarie heeft het er wel druk mee. Kees Mol zal 

tijdens zijn verlof hebben bijgesprongen. 

Vanaf deze periode komen de meeste brieven en kaarten uit 

Wormer. Mol verblijft dan bij zijn oom en tante. Burgemeester 

Kooiman probeert regelmatig bijzonder verlof te regelen.

‘Zondagmiddag ben ik met verlof gekomen te W. [Wormer], voor-

loopig tot Maandag a.s. O. [oom] zal echter verlenging aanvragen. 

Hoe is het te A. [Andijk]. Is de dijk al geheel hersteld? Voor Wormer is 

het gevaar bijna afgewend.’ (Wormer, 25 januari 1916)

‘Het pakket en fiets ontvangen. Het glas van de lantaarn was kapot. 

M’n cape is te Wormer, benevens eenig ondergoed. M’n vuile goed zal 

Tante misschien wel wasschen, ik zal het vragen, anders stuur ik ’t wel. 

Als ik nog te A. [Andijk] kom, schrijf ik wel.’

(Wormer, 26 januari 1916)

TERUG NAAR HET NOORDEN VAN HET LAND
Het legeronderdeel van Kees Mol wordt eind juni 1916 overge-

plaatst naar Noord-Holland en verplaatst zich te voet.

‘We zitten reeds een week te Laren kamp. De ligging is niet slecht, in 

groote barakken, doch de dienst is zwaar. Het geheele regiment is bij 

elkaar. Het pakje en horloge ontvangen. Het vuile goed zal ik wel eens 

terugzenden. Een heele tippel achter den rug gehad.

Stuur zooveel mogelijk lectuur, de Prins van de vorige week ook. De 

omtrek hier prachtig. 6 Juli ga ik dus naar Wormer, als ik geen straf 

te pakken krijg. Verder geen nieuws. Voetballen als de pest.’ (Laren, 

30 juni 1916)

WEER VERLOF 
In juli 1916 verblijft Mol tijdens zijn verlof in Wormer bij ge-

meente  veldwachter Hendrik van Linge.: ‘M’n laatste 3 dagen 

zitten er op. Vanavond weer weg. Met Van Linge gesproken over ’t 

geld. Ik heb te betalen ƒ 1,- per dag en ben er geweest 2 x 2 d. en 2 x 3 

dagen = 10 dagen is ƒ 10. Zeer billijk dus, den Zondagen heb ik bij Oom 

gegeten. Dus U wil ’t geld wel per wissel overmaken, he, want v. L. kan 

’t best gebruiken. Van m’n nieuw verlof nog niets afgekomen, zal nog 

VERLOF?
‘Ik ben er vrij zeker van dat ik Zondag a.s. met verlof kom. Want dan 

gaat er een ploeg van 80 man en ik zal er ook wel bij zijn. We gaan 

Zaterdag weer naar Valkenswaard en dan weer naar hier. Het is goed 

weer om wachtjes te pikken. Vanmiddag (Maandag) moet ik weer 

naar de [grens]paal. We vervelen ons hier niet, in de vrijen tijd zijn 

we aan ’t voetballen.’ 

(Leende Strijp, 19 april 1915)

VOETBALLEN, ZWEMMEN, STRAF EN WACHTLOPEN
‘We hebben hier nog niet anders dan verschrikkelijk warm weer 

gehad. In de schuren was het niet uit te houden, de boter smolt weg 

en de kuggen werden spijkerhard en ’s avonds laat ga je eerst maffen 

met een heerlijken odeur van zweetkakkies in den neus. Ik was m’n 

sokken veel uit, dus heb ik er niet zo’n last van. We zwemmen zoowat 

3 x per dag in den Dommel, want het was bijna niet uit te houden. […] 

Er zijn er vannacht weer 8 de pisang geworden. Ze werden gesnapt 

door den luitenant terwijl ze zaten te maffen op post. Ik ben er nog 

steeds doorheen geloopen, ofschoon ik den eersten dag alweer 3 uren 

strafexerceeren had wegens ongepoetste knoopen. Dat is nu al de 3de 

keer hier. […] Luizen heb ik niet meer door het zwemmen.’ (Borkel, 

juni 1915)

POST VAN THUIS
‘Gister het pakket ontvangen en m’n dank er voor. Het door U bedoelde 

eerder afgezonden pakket heb ik den laatsten avond te Eindhoven nog 

ontvangen en lekker opgevreten. […] (Weebosch, 7 september 1915)

‘De Prins en Sportblad vanmorgen ontvangen, dus kan ik vanmiddag 

medenemen op wacht. Hoe komt Pa aan ‘de Sport’. U mag U er wel op 

abonneeren, want de voetbal staat er uitgebreid in. Zoodoende kan 

ik W.F.C. bijhouden. Dus als U er weer een heeft, stuur hem dan op.’ 

(Weebosch, 10 oktober 1915)

WASGOED
‘Hierbij een postpakket met waschgoed. Ik stuur het nu al omdat we 

a.s. Dinsdag naar W. [Weebosch] verhuizen, dan heb ik het niet mede 

te nemen. Ik geloof wel, dat er nog eenige te zoeken zijn. Stuurt U het 

zoo spoedig mogelijk terug, want ander goed heb ik niet. 

(Eersel, 28 november 1915)

 ‘Villa Ver van Huis’. Piketwacht in Budel op 1 november 1914. Kees 

Mol zit links op de grond.  (Nat. Militair Museum, Soesterberg)

Belgische vluchtelingen bij de Nederlandse grens, oktober 1914. 

(illustratie uit Prof. dr. H. Brugmans, Geschiedenis van den 

Wereldoorlog 1914-1918 (Amsterdam z.j.) 

dat vooral m’n scheermes niet mag worden vergeten. Tevens kan Moe 

nog wel een paar manchetten en nieuwe bretels bij Dekker koopen. 

Ieder wat bij m’n installatie. (Wormer, 5 januari 1917)

BUITENGEWOON VERLOF
Burgemeester Kooiman probeert buitengewoon verlof voor Kees 

Mol te regelen omdat hij nodig is op de secretarie. 

‘Het schijnt, dat de Kapitein me geen verlof vooreerst kan geven, dus 

zullen we nog met een telegram probeeren van den Minister ver-

lenging te krijgen.’ (Wormer, 25 april 1917)

‘Voor Juni nog geen verlof. Oom zal schrijven en anders de comman-

dant opzoeken. De vorige kapitein, Matema, is vertrokken. Den 11 Juni 

(Maandag over een week) kom ik te A. [Andijk] met 4 d. verlof. M’n 

waschgoed zal ik dan medenemen, ofschoon het vuil is.’ 

(Laren, 31 mei 1917)

De laatste briefkaart van Kees Mol in de verzameling van het 

Nationaal Militair Museum verwijst mogelijk naar het tekort 

aan aardappelen, dat in mei 1917 zelfs tot een opstootje voor 

de burgemeesterswoning leidt. Kees is inmiddels uit dienst als 

hij schrijft:

‘Wat betreft de piepers, hier is bericht aangekomen, dat dezen winter 

steeds voldoende kleiaardappelen zullen worden gedistribueerd, 

zoodat de zaak dus vervalt.’

 (Wormer, 25 september 1917)

Op 25 september 1924 trouwt Mol in Wormer met Geertruida 

Schoenmaker (Wijdewormer, 4 februari 1898). Het echtpaar gaat 

wonen op het adres Badhuisstraat 3.

‘Hoewel geen geboren Wormer heeft het wel en wee der gemeente 

hem toch steeds zeer na aan het hart gelegen’ verklaart Kees Mol in 

zijn dankwoord bij zijn benoeming tot gemeentesecretaris in 

1930.2 Mol blijft gemeentesecretaris tot zijn pensionering eind 

1959. Hij deed veel onderzoek naar de historie van Wormer en 

schrijft daarover in 1966 het boek Uit de geschiedenis van Wormer.

Noten:

1 Nationaal Militair Museum, inv.nr. 00270889.

2 Wormer en Jisper Advertentieblad 15 april 1930, p. 2.

wel ‘n week duren. Oom en Tante maken het vrij goed. Ze liggen nu 

allebei in den tuin. (Wormer, 29 juli 1916)

‘Donderdag a.s. ga ik weer met 7 dagen verlof naar Wormer. Spoedig 

afgekomen. Hoeveel ik heb, weet ik niet, de Kapitein moet het regelen. 

Dus stuur het pakket maar naar Wormer. Mocht het soms al weg zijn, 

hindert niet, want Donderdag ga ik eerst weg. Drukke kermis, zeker 

goed weer.’ (Laren, 31 juli 1916)

Dan volgt er een getypte brief, waarschijnlijk getypt op de 

secretarie van het gemeentehuis.

‘Gisteravond te Wormer aangekomen. Zaterdag a.s. weer weg. Een 

drukke week achter den rug. We hebben n.l. een vierdaagsche oefening 

mede gemaakt in de stelling Amsterdam, hoofdzakelyk nachtdiensten. 

[…] Hierby het vuile goed. Gelieve het spoedig terug te zenden. Denkt 

U er om er een overhemd en borstrok in te doen. Hier te Wormer heb 

ik op ’t oogenblik maar een overhemd. Oom en tante en de jongens 

maken het goed.’ (Wormer, 25 september 1916)

BURGERKLEDING
Eind 1916 bereidt Kees zijn terugkeer als ambtenaar op de 

secretarie van Wormer voor.

‘Vandaag te Wormer gearriveerd. Het is nu m’n plan in ’t laatst dezer 

week te A. [Andijk] te komen om een overjas aan te meten en tevens 

het oude grijze pak en waschgoed mede te nemen. Dan kan ik het 

bruine pak aantrekken en terug mede nemen. 

(Wormer, 17 december 1916)

‘Ten vervolge op m’n schrijven van gister kan ik nog dit mededeelen, 

Kees Mol (zittend links) 

met zijn maten. (Nat. 

Militair Museum, 

Soesterberg) 

Links: Het briefje van 

29 juli 1916, waarin Mol 

aangeeft dat hij tegen 

een vergoeding van één 

gulden per dag bij de 

gemeenteveldwachter 

gaat inwonen. (Nat. 

Militair Museum, 

Soesterberg)
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tische elementen. Diverse decoratieve onderdelen, zoals de 

smeedijzeren hekken boven de ingangsportiek en in het 

torentje, de getoogde portiek zelf en het tegeltableau met pauw 

(die verwijst naar de oorspronkelijke bewoner) zijn uitgevoerd 

in Art Deco-stijl. 

GESCHIEDENIS VAN DE PLEK
Voordat Pieter Pauw zich hier vestigde, waren er op deze plek 

al Zaanse notabelen te vinden, onder wie, inderdaad, Zaanse 

houthandelaren. Rond 1750 was de voorganger van het huidige 

pand, een groot huis met tuin en koetshuis, eigendom van Jan 

Lourissen Louwe. Via verervingen en verkopen komen tal van 

eigenaren in beeld, onder wie de Amsterdamse Johanna Tets, 

douarière van Johan Huijdekooper van Maarsseveen. Zij heeft 

het pand nooit bewoond, maar wellicht als belegging gekocht. 

Op 22 oktober 1844 kocht Guurtje Zwaardemaker, weduwe van 

houtkoper Huijbert van de Stadt en firmant van E. van de Stadt 

en Zonen, het huis. Toen zij op 16 oktober 1868 overleed, werd het 

na de boedelscheiding op 29 januari 1869 toegewezen aan haar 

zoon Huijbert van de Stadt jr. Na zijn overlijden in 1872 werd 

zijn dochter, getrouwd met een houthandelaar (!), eigenares. Na 

haar dood in 1883 vertrok haar man, Jacob Mats, naar Brussel en 

werd het pand opnieuw verkocht om uiteindelijk in 1890 eigen-

dom te worden van William Pont jr. Hij verkocht het in 1898 aan 

Pieter Pauw, inmiddels zijn zwager. Die besloot hier een nieuw 

huis te laten bouwen.

BOUW
Op 8 september 1899 schreven J. & D. Eilmann, timmerlieden te 

Zaandam, in een brief aan de burgemeester van Zaandam dat 

zij het voornemen hadden in opdracht van Pauw een woonhuis 

te bouwen aan de Westzijde, op de plaats van het te slopen 

perceel G. 498. De ontwerpen bij de bouwaanvraag laten een rijk 

versierde villa zien. Kenmerkende elementen waren onder meer 

het nog bestaande torentje, het gebruik van natuursteen, de 

fraaie ingangspartij en de erker aan de noordzijde, die in latere 

jaren ernstig werd verminkt. Op de begane grond kwamen 

naast een salon, keuken en huiskamer ook een kinderkamer 

en een ‘kamer voor mijnheer’. Een monumentale trap voerde naar 

de verdieping. Daar kwamen de gebruikelijke slaapvertrekken, 

de zolder bevatte dienstvertrekken, zoals een bergzolder, een 

meidenkamer en een mangelkamer. De aan de Zaan staande 

theekoepel bleef voorlopig behouden. 

PIETER PAUW
De villa werd in 1899 gebouwd voor Pieter Pauw naar een ont-

werp van architect Herman Gerard Jansen (1859 - 1934). Pieter 

Pauw (1859 - 1908) werd geboren in Purmerend en stamde uit 

een geslacht van houtkopers; hij trouwde in 1892 in Edam met 

Elisabeth Margaretha Jacoba Pont. Pauw stond bekend als een 

innemende en vriendelijke man. Hij bezat een houthandel te 

Purmerend, die later werd samengevoegd met houthandel 

Pont te Edam, eigendom van zijn zwager William Pont, in de 

Zaanstreek een overbekende naam. Pieter Pauw was naast 

houthandelaar tussen 1894 en 1906 lid van de Zaandamse 

gemeente raad en ook sociaal actief. Hij was een fel bestrijder 

van kinder arbeid; hij werkte aan de verbetering van de arbeids  -

voor waarden voor gemeentewerklieden en stichtte een tehuis 

voor bootwerkers. Ook voerde hij verbeteringen in op het 

gebied van de gezondheidszorg. Zo liet hij een stenen zieken-

barak bouwen en was hij verantwoordelijk voor de aan stelling 

van de eerste schoolarts in Nederland. Verder was hij lid van 

de commissie van de reinigingsdienst en van de commissie 

van de gasfabriek. In maart 1898 werd Pauw voor zitter van het 

Armbestuur. Ook bedacht hij het Klompen fonds; dat verstrekte 

minder bedeelde kinderen gedurende een bepaalde tijd drie 

paar klompen. Pieter Pauw was verder medeverantwoordelijk 

voor de uitbreiding van de Zaandamse haven tot een zeehaven. 

Op 48-jarige leeftijd, in 1907, vestigde hij zich in Wageningen 

‘tot herstel van zijn geschokte gezondheid’. Daar overleed hij op 

14 december 1908. Hij en zijn echtgenote zijn begraven op de 

begraafplaats naast de Grote Kerk van Edam. 

Vijf jaar na zijn overlijden werd de Zaandamse villa verbouwd 

door architect H.A.J. Popping en aannemer F. Peereboom en 

gewijd aan de verzorging van meerdere zieken. In Zaandam is 

een straat naar Pauw vernoemd.

ARCHITECT
Architect Herman Gerard Jansen werd in 1859 in Rotterdam 

geboren en overleed in 1934 in Amersfoort. Tijdens zijn jeugd 

ging het zijn geboortestad economisch voor de wind. Zijn 

vader hoopte dan ook dat hij ‘in den handel’ zou gaan. Jansen 

koos voor de bouw, in het bijzonder het vak van timmerman, 

en zodoende ging hij eerst naar de ambachtsschool en daarna 

naar de Rotterdamse academie. De door hem ontworpen villa 

aan de Zaandamse Westzijde vertoont een menging van stijlen, 

met elementen uit het werk van Berlage, maar ook roman-

Villa De Pauw
Van villa tot bankkantoor tot appartementen

Bijna alle bankzaken lopen tegenwoordig via het internet. Hoe anders was dat tot in de jaren negentig. In het 

pand Westzijde 114 was ooit de Twentsche Bank en later de Algemene Bank Nederland (nu ABN AMRO-bank) 

gevestigd. De enigszins vervallen villa, oorspronkelijk woonhuis voor houthandelaar Pieter Pauw, staat nu leeg 

en wacht op een nieuwe bestemming.

door George Slieker

De villa aan de Westzijde 114 in 1915. Voor de deur staat een rijtuig 

van Ter Wee’s Thee. (GAZ 84.00087)

Een artistieke impressie uit 1950 van het torentje van de villa en het 

ronde balkonnetje eronder. (GAZ 21.58188, foto Chris Krijt)

Aanzicht Westzijde. Fragment van de oorspronkelijke 

bouwtekening. (GAZ, Bouwvergunningen Zaandam, oud 

dossiernummer DSOW/BVZD/179)
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kantoor gebouw met bovenwoning. Op de begane grond kwam 

aan de tuinzijde een aanbouw voor de administratie en kas, 

in de kelders kwamen kluis- en safedepositruimtes, zoals het 

hoort bij een bank. Aan de zijde van de erker kwam een nieuwe 

ingang; de ‘kamer voor mijnheer’ en de kinderkamer werden 

spreek  kamers. De karakteristieke erker werd ‘afgetopt’ en ver-

bouwd tot een ingang met stoep. Een oude foto toont de ingang, 

die oogt als een kluis. Voor de stoep moest overigens wel de 

rooilijn worden verlegd, hetgeen de gemeente goedkeurde. De 

verdieping werd dienstwoning voor de kantoordirecteur. Het 

bankkantoor werd in 1919 in gebruik genomen. In 1948 werden 

de inrijpoorten naast het pand geheel vernieuwd en in 1949 

werd er een garage gebouwd. 

Na de fusie in 1964 tussen de Twentsche Bank en de Neder land-

sche Handel Maatschappij tot Algemene Bank Nederland werd 

in 1967 de kantoorruimte op de begane grond vergroot. De 

oor spronkelijke woonhuisingang werd cliëntenentree en op 

de zolder kwam onder meer een telefooncentrale. Verder kwam 

er een aanbouw voor de garderobe en toiletten. De (verbouwde) 

erker kreeg op de plaats van de vroegere ingang ramen in een 

bij de rest van het gebouw passende stijl. Daarnaast kwamen 

er voorzieningen voor de brandveiligheid. Daarmee kreeg ‘de 

bank’ min of meer het gezicht zoals velen dat tot aan de jaren 

negentig hebben gekend. Als oud-medewerkster bewaart mijn 

echtgenote goede herinneringen aan de tijd bij ‘de bank’. Het 

waren nog de jaren van typemachines, carbon en vooral (soms 

té) veel plezier op en in het werk. Een overval en de fatale brand 

bij Wastora zorgden weliswaar voor spannende momenten, 

maar het werk bij de bank bleef altijd plezierig. De digitalisering 

van het bankwezen en de daarmee gepaard gaande sanering 

van het kantorennet bleken de doodsteek voor het pand als 

bankkantoor. 

TWEEDE WERELDOORLOG
Tijdens de Tweede Wereldoorlog was het pand een belangrijk 

onderduikadres. Bankdirecteur G. Prast verleende onderdak 

aan vervolgde (joodse) Nederlanders, op verzoek van de Zaanse 

bankier en verzetsman Walraven (Wally) van Hall (1906 - 1945). 

BANK 
De villa werd na het vertrek van Pieter Pauw tussen 1902 en 

1914 verhuurd aan burgemeester Elias van Zaandam en in 1917 

verkocht aan de Twentsche Bank. In 1918 volgde een rigoureuze 

verbouwing; daarbij werd de begane grond kantoor. De bouw-

aanvraag van 8 mei 1918 spreekt van een verbouwing tot 

Toekomstig achteraanzicht van de villa na de renovatie, 

artist’s impression. (KPO Planontwikkeling BV)

De theekoepel werd in 1967 op een ponton verplaatst 

naar de Zaanse Schans (GAZ 26.00923, Collectie Zaanse 

Schans, foto Sikke de Jong)  

De voorzzijde van de tot appartementencomplex 

verbouwde villa na renovatie, artist’s impression. 

(KPO Planontwikkeling BV)

pand bij ontwikkeling te behouden. Het plan van KPO voorziet 

in 11 appartementen van ongeveer 55 m² in de voormalige 

villa. De later aangebouwde zijkant ervan wordt gesloopt. Zo 

ontstaat er toegang tot het achterterrein. Ook andere recente 

aanbouwen worden gesloopt. Op het achterterrein komen 14 

nieuwe appartementen van 100 tot 170 m². Dit gebouw wordt 

ca. 18,3 m hoog. Het huis zelf zal zoveel mogelijk in de oude 

staat worden teruggebracht. Het is niet zeker of de verflaag 

goed van het bestaande metselwerk kan worden verwijderd. 

Anders moet de gevel opnieuw worden geschilderd. Geprobeerd 

wordt om aan de zijkant de oorspronkelijke erker terug te 

bouwen. Achter de villa komen 32 parkeerplaatsen. Hiermee 

wordt voldaan aan de parkeernormen van de gemeente. Bij 

een in februari 2017 in opdracht van KPO Planontwikkeling 

uitgevoerd inventariserend booronderzoek op het perceel 

zijn archeologische sporen gevonden, mogelijk restanten van 

bewoning en menselijke activiteiten uit de negentiende eeuw. 

Wellicht komt er een vervolgonderzoek. 

VERGUNNINGEN
De gemeente wil meewerken aan de gepresenteerde plannen. 

De welstandscommissie heeft zich inmiddels positief uitgelaten 

over de architectuur. De appartementen in de villa passen in het 

bestemmingsplan. Hiervoor is alleen een omgevingsvergunning 

voor het bouwen nodig. De nieuwe appartementen langs de 

Zaan passen niet in het bestemmingsplan. Hiervoor moet ook 

een omgevingsvergunning worden aangevraagd, om hiervan 

af te mogen wijken.

PLANNING
Omdat de vergunning voor het nieuwe appartementengebouw 

langer duurt, is deze al eind oktober 2018 aangevraagd. Die 

voor de villa wordt later aangevraagd. Het is de bedoeling dat 

alle vergunningen gelijktijdig worden afgegeven. De bouw en 

verbouw van de panden zullen tegelijkertijd plaatsvinden. Als 

alles goed gaat, start de bouw eind 2018. De laatste woning zal 

dan ergens begin 2020 worden opgeleverd.

Bronnen/literatuur:

- Dr. R.A.R. Elders: Pieter Pauw; Dokter J. Boes. (Z.p. (Wageningen) 1987).

- S. de Jong, J. Schipper, Klaas Woudt (eindred.), Gebouwd in de 

Zaanstreek (Wormerveer 1987) 173-174.

- N.C. Tuinman, Inventariserend veldonderzoek middels verkennende 

boringen Westzijde 114 te Zaandam (Zaandijk 2017).

- K. Woudt en J.J. Zonjee, Blees aan de Westzijde 1883 – 1983 (Zaandam 

1983) 71-73.

Met dank aan het Gemeentearchief Zaanstad en Stichting Kunst & 

Historisch Bezit ABN AMRO. Aanvullende informatie is ontleend 

aan de websites Joods Monument Zaanstreek (JMZ, www.joods-

monumentzaanstreek.nl, Wijkoverleg Oud-West https://www.

oudwest.nl en ZaanWiki (www.zaanwiki.nl).

Van Hall woonde zelf iets verderop aan de Westzijde, tegenover 

de Stationsstraat. Ondergedoken was onder andere het gezin 

Snoek, bestaande uit Isaac Snoek, Sophia Snoek-Deen en hun 

kinderen Hendrika en Jacob Maurits. Het gezin kwam na de 

gedwongen verhuizing uit Zaandam in kamp Westerbork 

terecht. Het werd daar tijdelijk uit gevangenschap ontslagen, 

dook vervolgens onder en overleefde zo de Jodenvervolging. 

Van Hall stond ook wel bekend als ‘bankier van het verzet’. Onder 

deze titel verscheen in 2018 een bioscoopfilm over zijn leven, 

grotendeels gebaseerd op het boek van Erik Schaap over Van 

Hall (Zaandam, 2006/2014). Na verraad werd Walraven van Hall 

op 12 februari 1945 samen met zeven andere verzetsstrijders 

gefusilleerd in Haarlem. Zijn lichaam werd na de oorlog 

herbegraven op de Erebegraafplaats in Bloemendaal.

THEEKOEPEL
Achter het pand stond een theekoepel; deze dateert uit de 

vroege achttiende eeuw en werd gebouwd in opdracht van de 

familie Graftdijk, vroegere bewoners op deze plek. Die werd 

in 1948 gerestaureerd door Zaans Schoon. Ten behoeve van 

nieuwe bouwkundige aanpassingen aan de voormalige villa, 

inmiddels bankkantoor, werd hij op 13 december 1967 verplaatst 

naar de Zaanse Schans. Een drijvende bok lichtte de koepel van 

de gemetselde onderbouw, waarna hij op een ponton over de 

Zaan naar zijn nieuwe bestemming werd versleept. Hij deed 

daar onder andere dienst als VVV-kantoortje en ambachtelijke 

tinnegieterij en heeft ook nu een toeristische functie.

HERSTEL EN NIEUWBOUW
Nadat de ABN AMRO-bank in november 2000 uit het pand was 

vertrokken heeft het een aantal jaren leeg gestaan. Vanwege 

de slechte staat, onder meer van de fundering, bestonden 

er sloopplannen. Wethouder van Monumenten en Erfgoed 

Addy Verschuren, inmiddels afgetreden, was hierover echter 

duidelijk: zonder renovatie geen toestemming voor een bouw-

plan voor de voormalige kantoorvilla. Tot nu toe heeft hij 

nog geen gemeentelijke monumentenstatus. Wel is Zaanstad 

in gesprek met de eigenaar, KPO Planontwikkelling, om het 

Aan het interieur van de baliehal van de Algemene Bank Nederland 

was in 1986 niet meer te zien dat het een verbouwde villa was. (Foto 

Ton ter Heege, Collectie ABN AMRO Kunst & Historie, Amsterdam)
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MOEDER EN DOCHTER FUNCTIONEERDEN ALS ÉÉN
Stichting Zaan en Dijk, vlak na het 500-jarig bestaan van het 

dorp Zaandijk in 1995 opgericht, trok zich het lot van het 

eeuwen   oude pakhuis De Baars aan. Snel handelen was geboden 

en daarom richtte Zaan en Dijk een aparte stichting op die het 

pak huis in eigendom zou moeten verwerven, onder een naam 

overigens die toekomstige groei niet uitsloot: Stichting Zaanse 

Pakhuizen. Je weet maar nooit, moet het bestuur van Zaan en 

Dijk hebben gedacht, misschien valt er nog wel eens een tweede 

pakhuis in de schoot van de stichting. Zaan en Dijk en Zaanse 

Pakhuizen opereerden onder één gezamenlijk bestuur.

De Baars werd gered met een succesvolle overplaatsing en een 

daaropvolgende restauratie. Het gemeentelijk monument staat 

sinds 2004 op zijn nieuwe plek, schuin tegenover molen De 

Dood in Zaandijk en wordt gebruik voor de opslag van boeken 

en drukwerk.  

EERSTE UITBREIDING
Enkele jaren later, in 2007, bood de gemeente Zaanstad de 

stichting de gelegenheid om haar bezitting uit te breiden. 

Twee aan elkaar gekoppelde houtloodsen met een provinciale 

monumentenstatus aan het Hazepad te Zaandijk waren aan 

een nieuwe toekomst toe. Het gebint was gelukkig in goede 

staat, maar het dak bestond uit eternietplaten, die vervangen 

moesten worden door oudhollandse pannen. Het laatste restant 

van de toenmalige houthandel Donker biedt sinds 2008 weer 

een prachtige aanblik. Deze bijzondere monumenten geven 

al meer dan tien jaar huisvesting aan het bekende Zaanse 

bouwbedrijf Somass.

VAN TWEE NAAR VIJF PAKHUIZEN
Omstreeks dezelfde tijd nodigde de gemeente Wormerland de 

stichting uit voor overleg over de toekomst van drie Wormerse 

pakhuizen: Waal, Maas en De Schepel, gelegen aan de Zaanoever 

naast en in eigendom van de grote cacaofabriek van ADM 

Cocoa. De vraag was of de stichting bereid was om deze drie 

rijksmonumenten te zijner tijd in eigendom te verwerven. Zij 

zouden onderdeel van een grotere transactie worden, waarbij 

ook de toegangsweg naar de fabriek, waaraan de pakhuizen 

stonden, en het pakhuis van steen met een houten gebint, het 

inmiddels tot gemeentelijk monument verklaarde pakhuis 

Wormerveer, betrokken zouden worden. Stichting Zaanse 

Pakhuizen reageerde positief op het verzoek van Wormerland. 

Het heeft even geduurd voordat de geplande transactie werd 

gerealiseerd, maar op 13 november 2014 was het zover en kreeg 

de stichting de pakhuizen in eigendom. 

De bouwkundige staat ervan was matig. Er was dus een flinke 

restauratie nodig. Ook de afkalvende wallekant moest worden 

aangepakt. Via een geslaagde fondswerving werd een eerste 

restauratieplan uitgevoerd. De pakhuizen staan er weer goed 

bij. Maas en Waal en de begane grond van De Schepel zijn aan 

bedrijven verhuurd, als opslag en werkplaatsen. De boven-

verdieping van De Schepel heeft de bestemming erfgoed -

zolder gekregen en is verhuurd aan meerdere Zaanse erfgoed-

organisaties.

STICHTING OP EIGEN BENEN
Het werd rondom 2010 duidelijk dat de uitdagingen waarmee 

de stichting inmiddels werd geconfronteerd niet meer als 

agendapunt bij haar moederstichting Zaan en Dijk behandeld 

konden worden. Het doel van de ‘dochter’ week ook te veel af van 

dat van haar moederstichting. De pakhuisactiviteiten werden 

immers steeds omvangrijker en vielen deels ook buiten het 

werk gebied van Zaan en Dijk, rondom Zaandijk. Besloten werd 

dan ook dat de stichting op eigen benen moest gaan staan, met 

een eigen bestuur. 

RESTAURATIE VAN DE MOLENSCHUUR
Er was nog een reden voor die verzelfstandiging. In 2009 was 

besloten zich het lot van de sterk vervallen molenschuur van 

voormalige oliemolen De Paauw te Nauerna aan te trekken. En 

dat zou een reuze-opgave worden, zo kon worden ingeschat. Alle 

nieuwe uitdagingen bij elkaar zouden veel aandacht vergen.

Nuchter en zakelijk gezien was die molenschuur rijp voor de 

sloop, zo kan uit de af beelding wel afgeleid worden. De eige-

na resse van het pand, gemeente Zaanstad, had al aan haar 

af deling grondzaken opdracht gegeven voorbereidingen te 

treffen om het complex (grond en opstal) te verkopen. Begin 

Stichting Zaanse Pakhuizen  
Het steeds veranderende perspectief 

van een jonge erfgoedorganisatie
De aanleiding voor de oprichting van de Stichting Zaanse Pakhuizen op 16 december 2002 was een acute 

kwestie: de redding van het waarschijnlijk laat zeventiende-eeuwse nog originele papierpakhuis De Baars, 

waarvoor een sloopvergunning was aangevraagd. Verder hadden de initiatiefnemers toen nog weinig concrete 

ideeën over de vooruitzichten van hun splinternieuwe stichting. Laat staan dat zij een besef hadden van wat 

hen de komende jaren te wachten stond. Maar de activiteiten breidden zich in de jaren daarna enorm uit met 

grote gevolgen voor de omvang van het bestuurswerk. 

door Ron Sman

Af beeldingen: Stichting Zaanse pakhuizen, tenzij anders vermeld

Het verplaatste pakhuis 

De Baars in Koog aan de 

Zaan.

De houtloodsen aan het 

Hazepad.

Pakhuizen Waal, Maas , De 

Schepel na restauratie klaar 

voor hergebruik.
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OMVANGRIJKE BESTUURLIJKE KLUS
Achtereenvolgens moest worden onderhandeld met Zaanstad, 

eigenaresse van het vervallen pand, over erfpachtvoorwaarden 

van de grond en er moesten een restauratieplan en begroting 

worden opgesteld. Daarna moesten de aanvragen voor de 

omgevingsvergunning, voor de provinciale restauratiesubsidie 

en voor een financiering bij het Nationaal Restauratiefonds 

worden ingediend. Ondertussen was er ook een beroep nodig 

op Zaanse en andere fondsen voor financiële steun. Een compli-

catie was dat het gehele perceel zwaar was vervuild en dus eerst 

moest worden gesaneerd voordat aan de restauratie kon worden 

begonnen. En dan was er ook nog een ploeg vrij willigers nodig 

om de rommel die hoog in de schuur lag opge  tast, op te ruimen.

Pas in het vroege voorjaar van 2014 kon met herstel, om te 

beginnen van de fundering, worden begonnen. Eind september 

2015 werd de restauratie van de molenschuur voltooid.

Maar de stichting was daarmee nog niet klaar met project De 

Paauw. 

NIEUWE UITDAGING: HERBOUW VAN EEN MOLEN
De buurtschap Nauerna, verenigd in Belangengroep Nauerna, 

had het na lange onderhandelingen voor elkaar gekregen dat 

acceptatie van de uitbreiding van de stort van Afvalzorg onder 

meer gecompenseerd zou worden met de herbouw van een 

molen aan de molenschuur. De uitvoerder van deze compen-

satiemaatregel zou dan logischerwijze Stichting Zaanse Pak-

huizen worden, eigenaresse van de molenschuur en van de 

grond. Het was natuurlijk wel een buitenkans voor de stichting 

om de in 1897 afgebroken oliemolen De Paauw te mogen her   -

februari 2009 kwam bij de stichting het verzoek binnen om 

zich om de toekomst van de molenschuur, met haar oor -

spronkelijke inpandige blokmaalderswoning, te gaan bekom-

meren. Dit verzoek viel bij het gehele stichtingsbestuur in 

goede aarde. Op 6 februari van dat jaar meldde de stichting 

zich bij de gemeente als belangstellende. De koop van het krot 

was geen kunst, zo werd ingeschat. Maar dat zou niet gelden 

voor de daaropvolgende restauratie. De uitdagingen voor 

deze monsterklus deden het bestuur van de tot dan redelijk 

een  voudige stichting duizelen. Maar de wil tot succesvolle 

afronding was er, sterk gesteund door het bericht dat de 

provincie de molenschuur op haar monumentenlijst wilde 

plaatsen. Dat bood de mogelijkheid om gebruik te maken van 

de provinciale subsidieregeling voor monumenten.

De gerestaureerde molenschuur.

Het woord ‘krot’ was nog een eufemisme.

groep Nauerna. Dit leidde uiteindelijk tot de koop van een 

bestaand achtkant uit het eind van de achttiende eeuw, dat 

onder plastic langs de A7 bij Abbekerk stond. Ook werd na 

uitvoerige discussie besloten tot inrichting als hennepklopper, 

een molentype dat al meer dan 100 jaar uit de Zaanse molen-

collectie was verdwenen. Het transport van het kolossale acht -

kant vanaf de A7 over weg en water eind 2015 naar de plek naast 

de molenschuur was een historische gebeurtenis. (Onder tran-

sport Molen De Haan nog steeds te vinden op Youtube!)

DESKUNDIGE BOUWER
De stichting had het geluk dat zij al jaren een deskundige, maar 

vooral ook gedreven bouwer bij haar projecten had betrokken: 

restauratie-aannemer Bart Nieuwenhuijs, waarbij ook een 

groot onderling vertrouwen tussen stichting en bouwer was 

ontstaan. Het gaande werk van een hennepklopper werd met 

veel vakmanschap succesvol ingebouwd. Op 7 september jl. 

werd de molen door prof. mr. P. van Vollenhoven geopend. 

Tegelijker  tijd met de opening is het boekwerk over De Paauw 

gepresenteerd, waarin uitgebreid en met veel beeldmateriaal de 

vele verhalen van en rondom De Paauw worden verteld, inclusief 

uitleg over de aangepaste spelling. 

VERANTWOORDELIJKHEID VOOR EEN MUSEALE MOLEN 
De stichting vond het van groot belang om de molen een 

publiek  s  functie te geven. In de molen zouden meerdere ‘ver-

halen’ verteld moeten worden: over de omvangrijke, aan hennep 

verbonden Zaanse zeildoekindustrie, over de huidige vele toe-

pas singen van industriële hennep en over de restauratie en 

bouwen. De stichting zou hiermee tevens eigenaresse, instand-

houdster en exploitante van een molen worden.

UITDAGING AANGENOMEN
Eerlijkheidshalve kan achteraf worden geconcludeerd dat de 

gevolgen van deze ontwikkeling niet helder te overzien waren. 

Het enthousiasme om de prachtig gerestaureerde molenschuur 

van een heuse molen te kunnen voorzien overstemde echter 

alle onzekerheden.

Een belangrijk punt was dat er wel geld ter beschikking werd 

gesteld om een molenlijf met kap en wieken te kunnen bouwen, 

maar niet om de molen met een functie (een gaand werk) uit 

te kunnen rusten. Maar een molen zonder enig producerend 

vermogen was voor de stichting geen optie. Het zou dan een 

molen worden die ‘voor de vaak’ zou draaien. Het Krijt Hulp-

fonds bracht uitkomst. Een geslaagde aanvraag voor schenking 

van dit fonds bood voldoende mogelijkheden om een gaand 

werk in te kunnen bouwen.

KEUZES
De stichting stond bij de realisering voor belangrijke keuzes. 

Moest er een geheel nieuwe achtkantige molen worden ge  -

bouwd of zou gekozen moeten worden voor het gebruik van 

een bestaand molenlijf? En welke functie zou de molen moeten 

vervullen of welk type installatie zou in de molen moeten 

worden ingebouwd? Voor deze keuzes was deskundigheid en 

voldoende draagvlak vereist. De stichting liet zich dan ook 

adviseren door een externe molendeskundige, door bestuurs -

leden van Vereniging De Zaansche Molen en door de Belangen-

Molencomplex De Paauw in vol ornaat.
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bestuurs     leden. Ekko Vermeulen zal daarbij het stokje van de 

huidige voorzitter Louis Groen overnemen. De meeste van de 

jongere bestuurs  leden lopen al enige tijd mee en zijn zeker in 

staat om alle bestuurlijke taken van de inmiddels 16 jaar jonge 

stichting over te nemen. De gemiddelde leeftijd is met deze 

verjongingsslag verlaagd tot rond 45 jaar. De instandhouding 

en exploitatie van alle monumenten van de stichting, in combi-

natie met de museale invulling van De Paauw, en wie weet 

ook met nieuwe op het bord van deze enthousiaste stichting 

komende projecten, vormen een prachtige uitdaging voor dit 

vernieuwde bestuur.

Al met al heeft deze jonge Zaanse erfgoedstichting in de 16 jaar 

van haar bestaan een indrukwekkende ontwikkeling doorge-

maakt.

Ron Sman (1942) is sinds eind jaren zeventig betrokken bij Zaanse 

erfgoedprojecten. Zijn erfgoedloopbaan startte met de reconstructie 

van de Domineestuin in Zaandijk, hij werd voorzitter van Vrienden 

van het Zaanse Huis, was adviserend lid van de stichting Zaanse 

Schans en bestuurder van Raadhuis Zaandijk, Zaan en Dijk, Tijd-

schrift Zaans Erfgoed, De Waakzaamheid en voorzitter van de Breden-

hof Stichting (steunfonds voor Zaans erfgoed e.d.). Tevens was hij 

voor  zitter van het Platform Zaanse Geschiedschrijving. Hij was de 

eerste penningmeester van de Stichting Zaanse Pakhuizen en auteur 

van het boekwerk over ‘De Paauw’.

herbouw van het molencomplex. Er zou dus sprake moeten 

zijn van een publieksfunctie in een museale opzet. De unieke 

hennepklopmolen treedt daarbij op als demonstratiemolen 

voor de verwerking van de grondstof hennep.

Partner in deze opzet is inmiddels het Hemp Museum te 

Amster  dam, zustermaatschappij van onder meer Hempflax uit 

de Pekela’s in Groningen. Dit laatste bedrijf verwerkt op grote 

schaal industriële hennep tot vele nuttige producten voor onder 

meer de bouw en de auto-industrie. Hempflax zal in deze opzet 

ook de leverancier zijn van hennepstelen voor verwerking in de 

molen. Voor het laten draaien van de molen functioneert reeds 

een enthousiaste maalploeg. Een groep vrijwilligers verzorgt 

de invulling van de museale opzet en de verhuur van de molen 

voor kleinere evenementen. Ook wordt een samenwerking 

aan  gegaan met het Wevershuis op de Zaanse Schans om de 

hele keten van de oorspronkelijke verwerking van hennep tot 

zeildoek aan het publiek te kunnen presenteren.

VERJONGING VAN HET BESTUUR
Een aantal bestuursleden functioneert al vanaf de oprichting 

van de stichting in 2002: Frans Wytema, Piet van Nugteren 

en Ron Sman. Voor de continuïteit van de Stichting is dit 

jaar besloten om plaats te maken voor een nieuwe generatie 

Het interieur van hennepklopper De Paauw 

(foto Alfons van Schijndel)

HuigHaverlag.nl

Zaans vakmanschap sinds 1902 HuigHaverlag is een vooruitstrevende 

drukkerij, altijd al geweest. Neem onze ambitieuze ICT-afdeling. Hier vind je  

professionals die weten dat publishing meer is dan inkt op papier. Resultaat: 

innovaties op maat – oplossingen die het proces beter, sneller en goedkoper 

maken. De basis onder al onze activiteiten is onze Zaanse herkomst. Niet  

ingewikkeld doen, maar aan de slag gaan en altijd vooruit willen, dat kenmerkt 

onze aanpak. Meer weten over ons vakmanschap of onze ambities? Kijk op  

HuigHaverlag.nl of maak een afspraak, via (075) 612 73 73.

De techniek  
van de toekomst,  

dankzij de  
ambitie van nu
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HET BEWAARDE ERFGOED 
Wie wel eens door de buurtschap 

Haalders broek in Zaandam fietst of 

loopt, waant zich in een decor van 

meer dan honderd jaar geleden. Dat 

bedoelt de Zaanse Schans ook te zijn, 

maar Haaldersbroek is het echte werk. 

(Niet verder vertellen!) Dick Kerssens 

zette zich aan een uitgebreid onderzoek 

naar de bewoningsgeschiedenis van 

deze buurtschap. Het resultaat mag 

er zijn. Wie ‘alles’ wil weten over het 

Haaldersbroek moet dit kloeke boek 

zeker lezen. Zoals gebruikelijk is 

Kerssens niet over een nacht ijs gegaan. 

Hij heeft praktisch alle bronnen voor 

bewoningsgeschiedenis, die je in 

een archief als het Gemeentearchief 

Zaanstad kunt vinden, gebruikt. 

Daarnaast heeft hij ruim uit parti-

culier archiefmateriaal geput. Het 

boek volgt de systematiek van een 

oude archief bron. Daarbij heeft hij 

per perceel in Haaldersbroek de 

bewonings  geschiedenis beschreven 

van grofweg 1600 tot nu. Hij beperkt 

zich daarbij niet tot de droge feiten, 

maar verhaalt uitvoerig over mensen 

van vlees en bloed. Alles is ruim voor-

zien van smakelijke illustraties als 

privéfoto’s, situatiekaartjes, bidprentjes 

en dergelijke. Daarnaast bevat het 

boek overzichten van archeologische 

vondsten uit Haaldersbroek en naams-

verklaringen. Het is een beetje jammer 

dat het boek geen inhoudsopgave 

heeft, maar daar is overheen te komen. 

Helaas heeft het boek een beperkte 

oplage, zodat niet iedereen ervan kan 

genieten. Maar in de studiezaal van het 

Gemeentearchief Zaanstad kunt u uw 

hart ophalen aan deze prachtige uitgave. 

De liefde voor het maken van mooie 

boeken straalt ervan af. 

Dick Kerssens, Het bewaarde erfgoed. 

Bewonersgeschiedenis van de buurtschap 

Haaldersbroek. Z.p. (Zaandam) 2018, eigen 

uitgave. Geen ISBN Geïll. 459 blz. (Rob 

Lengers)

EEN VERANDERDE BUURTSCHAP
Toon Nugter verzamelde alles wat hij 

over de buurt waarin hij opgroeide, 

kon vinden. Dat leidde tot een foto-

boek over het Kalf met als thema 

‘verandering’. Lange tijd was het Kalf 

een rustig, vrij geïsoleerd lintdorp, 

gebouwd op en aan de dijk tussen 

de Zaan en het Oostzijderveld. Daar-

aan kwam een eind in de jaren zestig 

van de vorige eeuw toen Plan Kalf 

werd gebouwd. Nugter volgt de 

bebouwing vanaf Kalf 2 (ongeveer ter 

hoogte van het bedrijfsterrein van 

Albert Keijzer) en gaat dan richting 

Het Heerenhuis. Daarna volgen nog 

de Braakdijk, Haaldersbroek en het 

begin van de bouw van Plan Kalf. 

Bij elk stukje van de buurt worden 

foto’s getoond uit de periode 1900 

tot 2018. Veel buurtbewoners hebben 

hieraan bijgedragen. Er zijn snapshots 

van spelende kinderen, werkende 

vrouwen en mannen, ijstaferelen en 

poserende bewoners, maar ook statige 

familieportretten, gemaakt door 

een echte fotograaf. Interessant zijn 

vooral de oude foto’s waarop een vaak 

onherkenbaar landschap is te zien: 

molens (op de Hemmes stonden er tien!), 

de Braaksloot nog zonder woonarken, 

panoramafoto’s vanuit de lucht, Plan 

Kalf in aanleg. Elke foto is voorzien van 

een korte toelichting. Wie de buurt kent, 

zal opkijken van wat hij/zij herkent, of 

juist niet. 

A.A. Nugter, Verandering buurtschap Kalf,  

Z.p. 2018, ISBN 978-90-9031370-2 Geïll., 

466 blz. € 37,50 te koop op Haaldersbroek 

22, bij Bruna op de Dam, Primera Kalf en 

Saendelft en  Adriaanse Interieur Zaandijk.

(Herman Olde)

DE BESCHUITSTOREN VAN WORMER
Na 122 jaar heeft Wormer zijn Beschuits-

toren terug. In 1896 werd de markante 

toren uit 1620 gesloopt wegens bouw-

valligheid.Al eerder bestonden er 

plannen om hem te herbouwen, 

maar die strandden. Dankzij nieuwe 

initiatieven, onder meer van de burge-

meester van Wormerland, Peter 

Tange, staat er vlak bij de plaats van 

de oude toren een replica. Die biedt 

nu onder  dak aan het archief van het 

Histo  risch Genootschap Wormer. 

Boekennieuws 
Nieuwe uitgaven over de Zaanstreek belicht

Coördinatie: Leonore Olde-Verburg

Illustraties: Dirk Rönitz (GAZ)

Dankzij ruimhartige sponsoring kon 

het project worden gerealiseerd. Het 

boek beschrijft op een prettig leesbare 

manier de geschiedenis van de toren 

en de Wormer beschuitbakkerijen, 

maar ook die van de (scheeps)beschuit 

zelf. De herbouw en alles wat daarmee 

samenhangt, komen uitgebreid aan 

bod, vanaf het slaan van de symbolische 

eerste paal tot en met de oplevering. 

Verder wordt er aandacht besteed aan 

het nieuwe torenuurwerk, de windvaan 

en de huidige gebruiksfuncties. Daarbij 

is ruimschoots gebruik gemaakt van 

historisch beeldmateriaal en van foto’s 

die tijdens de (her)bouw zijn ge  maakt. 

Ook wordt ingegaan op pogingen 

eind negentiende eeuw om de toren 

te redden, oudere opmetingen en de 

uit  einde  lijke sloop. Dankzij de ontdek-

king van de historische opmetingen 

kon de toren volgens de oude maat -

voeringen worden herbouwd. Bij  zonder 

is boven  dien dat de gevel stenen die ooit 

de toren sierden, weer (weliswaar als 

afgietsel) zijn terugge keerd. De oude 

stenen bevinden zich nu in een muur 

van het Honig Breethuis te Zaandijk, 

maar konden daar niet zonder schade uit 

worden verwijderd. Getrouwe replica’s 

zijn op de plekken waar ze horen in de 

nieuwe toren gemetseld. Dit fraai vorm-

gegeven boek biedt in al zijn aspecten 

een goede documentatie van een mooi 

stukje geschiedenis van Wormer.

Peter Roggeveen: De beschuitstoren van 

Wormer. Wormer Stichting Uitgeverij 

Noord-Holland 2018. ISBN 978-94-92335-

08-1 Geïll., 91 blz. € 14,95. (George Slieker)

TORENSCHILDER
Om na de herbouw van de beschuits-

toren in Wormer de geschiedenis ervan 

ook onder de aandacht van de (Wormer) 

jeugd te brengen schreef Hans Kuyper 

het boekje Jacob en de torenschilder. 

Hij gaat uit van de (gefantaseerde) 

ontmoeting op 4 mei 1896, de dag van 

de sloop van de beschuitstoren, tussen 

boerenzoon Jacob Jongert (1883-1942), 

later kunstenaar, leraar en ontwerper 

en kunstschilder Hendrik Postma 

(1873-1945), die in opdracht van de 

gemeente de toren voor het nageslacht 

moest vastleggen. Boerenzoon Jacob 

was meer geïnteresseerd in kunst en 

geschiedenis dan in het boerenleven. 

Kinderboekenschrijver Hans Kuyper, 

die al vaker geschiedenis voor de jeugd 

inzichtelijk maakte, baseerde zich op 

de herinneringen die Jongert schreef 

tijdens de oorlogsjaren, toen hij in 

een sanatorium verbleef. De schriften 

met herinneringen bleven bij Jongerts 

kinderen bewaard. In een heldere 

stijl beschrijft Kuyper niet alleen de 

(gefingeerde) ontmoeting tussen 

Jongert en de schilder, maar ook de 

sloop en de geschiedenis van de toren. 

Daarnaast lezen we hoe de jonge Jacob 

door Postma de weg wordt gewezen naar 

het beoogde kunstenaarschap. Zo wordt 

een stukje geschiedenis aardig voor 

kinderen tot leven gewekt. Bovendien is 

het door Olivier Rijcken aantrekkelijk 

geïllustreerd.  

Hans Kuyper en Olivier Rijcken (ills.),  

Jacob en de torenschilder. Wormer

Stichting Uitgeverij Noord-Holland, 2018.  

ISBN 9789492 335074 Geïll., 76 blz, € 9,95. 

(George Slieker)

CHRIS JANSEN, KUNSTENAAR
Henk Heijnen schreef een boek over 

Chris Jansen, schilder en etser, de 

zoon van Willem Jansen. ‘Onvoltooid’ 

noemt hij het leven van Chris, omdat 

de kunstenaar jong is gestorven (hij 

werd 43), maar ook omdat hij zich, als 

schilder, nog steeds aan het ontwikkelen 

was. Net als zijn vader werkte hij 

in de bekende Zaanse romantisch-

realistische stijl, maar bij Chris ziet 

de nauwkeurige kijker ook pogingen 

tot vernieuwing. Hij liet zich daarbij 

inspireren door grote voorbeelden als 

Van Gogh en Mondriaan, maar ook 

door streekgenoten als Aart Roos en 

Jaap Stellaart. Dat hij bij die laatsten 

geen aansluiting kreeg, zou heel goed 

toe te schrijven kunnen zijn aan zijn 

zwakke begaafdheid op taalgebied en 

zijn vaak onhandige omgangsvormen. 

In een aantal werken is goed te zien dat 

hij vernieuwing zocht in de richting 

van de abstractie. Vaak wordt de 

voorgrond ingenomen door bomen die 

een geheel eigen lijnenspel opleveren, 

waarachter dan (soms nogal vaag) een 

huis, een deur of een straatje is te zien. 

Heel duidelijk is dat bij de ‘Bloeiende 

appelboom’ op pag. 77, die sterk doet 

denken aan de boom van Mondriaan. 

De illustratie op de kaft is goed gekozen: 

een boom op de voorgrond, daarachter 

een onrustige, ietwat dreigende hemel 

en een typisch Zaans decor van een 

molen in een weidelandschap en aan de 
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Haan verscheen tenslotte dit mooie 

overzicht, waarin ook ruimte is gemaakt 

voor de organisatie van het bedrijf, het 

personeelsbeleid, dat de toets der kritiek 

zeer wel kon doorstaan en de bouw van 

de panden aan de Nauernasche Vaart die 

zolang beeldbepalend zijn geweest voor 

het dorp Westzaan. Alweer zeggen we 

dan: wat jammer toch dat MBTZ er nog 

niet was. Een uitgebreide bronnen- en 

literatuuropgave, een verantwoording 

van alle illustraties en een register 

completeren het geheel. 

Neeltje Bleker Swart en Otto Bleker, 

Molenaar’s Kindermeel. Een geschiedenis 

van het familiebedrijf P. Molenaar & Co te 

Westzaan. Wormer Stichting Uitgeverij 

Noord-Holland 2018 ISBN 9 789492 335050 

Geïll. 215 blz. € 22,95. (Corrie van Sijl)

Lief hebbers van de geschiedenis van ons 

landschap: opgelet. Onlangs verscheen bij 

Stichting Uitgeverij Noord-Holland deze 

Atlas van het Oer-IJ-gebied. 

In het volgende nummer komen wij daar 

zeker op terug. 

de opkomst tot 1910, investeren en 

voortdurende groei tot 1940, meer groei, 

meer concurrentie en verkoop tot 1969 

en de neergang daarna, toen Molenaar 

& Co speelbal werd van internationale 

concerns die uiteindelijk de stekker 

eruit trokken. Dat was hard gelag 

voor een bedrijf dat met zoveel succes 

generaties kinderen had helpen gezond 

te houden. Want ook al was de reclame 

soms ronduit agressief: ‘Moeders, het 

is uw eigen schuld als…‘ stond op zeker 

moment in de advertenties, feit is dat 

er grote behoefte was aan betrouwbare 

kindervoeding, zeker in een periode 

waarin de zuigelingenzorg met 

consultatiebureaus e.d. nog nauwelijks 

bestond. Iets later was de aanbeveling 

trouwens: ‘Borstvoeding, en daarna …’ 

In dit boek vinden we zo ook veel terug 

van de sociale en medische context 

waarin de markt voor kindervoeding 

zich ontwikkelde. De vele kleurrijke 

illustraties van verpakkingen en 

reclameartikelen laten intussen zien 

dat die reclame een grote vlucht 

nam. Al vroeg verschenen er kleurige 

affiches en allerlei cadeauartikelen als 

papbordjes en lepeltjes, ontworpen door 

vakmensen. Zonder de verzamelwoede 

van Neeltje Bleeker-Swart, nazaat van 

de Co uit de naam van de fabriek (Jac. J. 

Swart) zou dit boek er niet zijn gekomen. 

Zij speurde actief naar allerlei materiaal 

en daaruit ontstond haast vanzelf de 

wens om ook in archieven te speuren 

naar de geschiedenis. Mede op basis 

van een eerder gedenkboek van Cees 

horizon industrie. Gelukkig wordt in het 

boek veel werk afgebeeld. De schrijver 

zorgt bovendien voor duidelijke 

verwijzingen, waardoor zijn betoog goed 

is te volgen. Het palet van Chris Jansen 

is donker. Dat geldt voor veel van zijn 

schilderijen, zowel de landschappen 

als de stillevens. Als die klein zijn 

afgebeeld zijn de details niet zo goed 

te zien, maar veel werken zijn gelukkig 

paginagroot weergegeven. Frans Mars 

schreef over Chris Jansen: ‘Hoewel 

verwant aan het werk van zijn vader, heeft 

hij toch een zeer eigen coloriet en een 

fijne visie op landschap en interieur. De 

Bloeiende Pereboom is een bijzonder mooi 

schilderij’. Dat was dan waarschijnlijk de 

appelboom, maar mooi is het.

Henk Heijnen, Het onvoltooide leven van 

Chris Jansen Westzaan Staphorsius 2018, 

ISBN 978-90-826435-1-0 Geïll. 144 blz,  

€ 23,95 incl. verzendkosten. (Herman Olde)

MOLENAAR’S KINDERMEEL 
De ondertitel Een geschiedenis van 

het familiebedrijf P. Molenaar & Co te 

Westzaan is te bescheiden, in woord 

en overvloedig beeld krijgen we dè 

geschiedenis van dit iconische Zaanse 

voedingsbedrijf voorgeschoteld, van 

de veelbelovende start in 1888 tot de 

sloop van de grote fabriek in Westzaan 

in 1979. Dat het kindermeel waarmee 

het bedrijf groot werd, zo’n succes is 

geworden is niet toevallig, ook al is er 

het verhaal van de huisarts die bij het 

pas opgerichte bedrijfje aanklopte om 

een portie extra fijn gemalen rijstemeel 

voor een ernstig ziek kindje, waarna de 

rest geschiedenis zou zijn. In de tweede 

helft van de negentiende eeuw was 

de zuigelingensterfte als gevolg van 

ondeugdelijke kunstvoeding bij gebrek 

aan borstvoeding schrikbarend hoog 

en meerdere voedselfabrikanten in 

binnen- en buitenland waren naarstig 

op zoek naar goede kunstvoeding voor 

zuigelingen. Molenaar & Co, met een 

duwtje van een verstandige dokter, 

stapten op het goede moment in. Daarna 

zorgden hun eigen vakmanschap en 

hun uitgekiende reclamecampagnes 

ervoor dat Molenaar’s kindermeel een 

begrip werd in binnen- en buitenland. 

In vier hoofdstukken komt de hele 

ontwikkeling van het bedrijf en van 

de markt voor kindervoeding langs: 
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Het bestuur van de vereniging Zaans 

Erfgoed bedankt haar leden en de lezers 

van het tijdschrift voor de ondersteuning 

in 2018 bij het verwezenlijken van onze 

doelstellingen. 

Ook in het nieuwe jaar zullen wij ons weer 

inzetten voor het behoud van het Zaanse 

erfgoed. 

Wij wensen u allen gezellige feestdagen en 

een goed en gezond 2019.
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met financiële steun van de plaatselijke 

bevolking. Thans helpt hij studenten een 

Zaanse Gondel voor het Monet Atelier te 

bouwen. 

De andere was voor onderzoeker/archief-

vorser Jelle van der Weide, die veel 

voor de Krommenieër Kroniek heeft 

geschreven en veel onderzoek heeft 

gedaan naar Zaanse Vermaningen. O.a 

het boek De Vermaning te Krommenie 

1703-2003 is daarvan het resultaat. 

Beiden kregen naast bloemen een 

geschenk  lid  maatschap van de ver-

eniging.

Winnaar van de Zaans Erfgoedprijs werd 

Nico Koelemeijer, vanwege zijn enorme 

inzet voor de historie van de Zaanstreek, 

met name die van Jisp en Wormer. 

Enkele van zijn vele activiteiten: inzet 

voor restauratie van de Jisper Kerk, 

het beschermen van de wegsloot, lid 

van de Oudheidkundige Commissie 

Jisp en initiator van het succesvolle 

toneelstuk De IJzeren Duim. Verder was 

hij betrokken bij de oprichting van het 

Historisch Genootschap Wormer en zit 

hij in de redactie van het Jaarboek. Het 

tastbare aandenken aan deze prijs was 

dit keer een impressie van het Wormer- 

en Jisperveld van de hand van Jan 

Groenhart.

Ron Sman – eveneens voorgedragen 

voor de Zaans Erfgoedprijs – werd 

benoemd tot Lid van Verdienste van 

Zaans Erfgoed. Als blijk van waar dering 

kreeg hij de zilveren speld van de vereni-

ging opgespeld. Hij was onder meer 

voorzitter van een van de voorlopers 

van onze vereniging – Vrienden van 

het Zaanse Huis – en voor  zitter van het 

Platform Zaanse Geschied  schrijving, 

en hij streed voor behoud van De 

Waakzaamheid. Ook was hij voor zitter – 

thans penningmeester – van de Stichting 

Zaanse Pakhuizen die hennep klopper 

De Paauw liet verrijzen en waarover hij 

ook een boek schreef. 

PR-voorzitter Ank Berkhout had al 

eerder afscheid genomen in kleine kring 

maar werd nu namens alle leden uitge -

zwaaid. Met de vele verenigings activi-

teiten van dit jaar en de plannen voor de 

toekomst was de conclusie dat er echt 

meer mensen nodig zijn. De plannen 

voor een historische scheepswerf van 

de nieuw leven ingeblazen werkgroep 

Maritiem vinden veel gehoor, en verder 

zal er gewerkt worden aan de uitstraling 

van de vereniging en nagedacht over het 

werven van nieuwe leden.

Voor de Zaans Erfgoedprijs 2018 waren 

er twee eervolle vermeldingen: een 

voor ambachtsman Willem Hos, leraar-

scheepstimmerman, die in Assendelft 

een Assendelver praam heeft gebouwd 

Nieuws uit de Zaanse 
erfgoedwereld 

door Wikje van Ritbergen

ZAANS ERFGOEDPRIJS 2018 
NAAR NICO KOELEMEIJER

Zaterdag 10 november koos de ledenver -

gadering van Zaans Erfgoed in de 

Doops  gezinde Vermaning in Krom-

menie vice-voorzitter Ron Kiburg tot 

nieuwe voorzitter, werd Jan Piet Bloem 

her kozen als bestuurslid en gaf penning-

meester Gerard Fokke aan, tot de 

voor  jaars  ledenvergadering in april aan 

te willen blijven. De vereniging moet 

dus naarstig op zoek naar een nieuwe 

penningmeester.

Ron Sman krijgt de speld van Lid van 

Verdienste van Zaans Erfgoed uitgereikt door 

nieuwe voorzitter Ron Kiburg en bestuurslid 

PR Winnie de Wit. (foto Jan Lapère)

zo’n regionale consulent, we huisden 

binnen de Streekschool, maar dat was 

niet onze werkgever. Eigenlijk waren we 

een soort loslopende dekanen, met veel 

contacten binnen het Zaans voortgezet 

onderwijs. We verzorgden voorlichting 

aan schoolverlaters en gingen op 

huisbezoek als een cursist verzuimde, of 

als de beroepskeuze fout bleek te zijn etc. 

etc. Een boeiende baan zonder verdere 

omschrijving; ‘doe goed en ga weer 

verder’ was een leus van m’n baas.

Personeelschef bij AI was Pannenborg 

(Pan voor ons), ooit werkzaam op de TES. 

Hij wist ons dan ook goed te bereiken 

met ‘reclame’ verhalen over de AI en 

verwachtte dat wij de school zouden 

noemen in onze voorlichting op de 

Ambachtsscholen afdeling metaal. 

Daar werden we niet voor betaald, 

maar het was ontegenzeggelijk waar 

dat de opleiding van de bedrijfsschool 

uitstekend was, we vertelden geen 

sprookjes. Ze pikten er wel de beste 

leerlingen uit, na een toelatingsexamen. 

Bij de diploma uitreiking en ook bij 

andere gebeurtenissen waren we steeds 

welkom.  

Via allerlei opleidingscommissies voor 

vele vakrichtingen hadden we veel 

contacten met het bedrijfsleven. Als 

adviseur bij de commissie ontheffing 

leerplicht probeerde je uitvallende 

jongeren weer op een spoor te zetten. 

Hembrug opleidingen was maar een 

klein stukje van ons dagelijks leven, 

maar vaak wel erg leuk.

bij kwamen. Toen de vereniging besloot 

de tweedelige geschiedenis van de 

Zaanstreek uit te geven stuurde hij een 

lijst van zijn zeer uitgebreide collectie 

boeken over de Zaanse historie, zodat de 

redactie daar eventueel een beroep op 

kon doen en ook met vragen konden we 

altijd bij Pieter terecht.

(bron deels: Zaanwiki)

BEDRIJFSSCHOOL HEMBRUG
Van de heer Jan Bos, geboren in 1936 

in de Prins Hendrikstraat te Zaandam 

ontvingen wij een aanvulling op het 

artikel over de bedrijfsopleidingen op 

Hembrug uit het vorige nummer die wij 

u niet willen onthouden. 

TES staat voor Technische Eendagschool, 

en niet Theorie Electra School. De 

leer lingen van Hembrug kregen hier 

theorielessen metaal, algemene vorming 

en gymnastiek. Later werd de TES de 

Streekschool, de Teun Sabel en nu ROC. 

Oud-directielid Peter Tange weet veel 

over de geschiedenis van de opleidingen. 

Ook in het boekje Een levensechte 

school van Frans van Gaal, over de 

geschiedenis van de streekschool en 

het COBO staat veel informatie. De TES 

verzorgde de theorie, de bedrijfsschool 

de praktijk, samen vormden ze de 

goede opleiding. Dit alles in het kader 

van de wet Leerlingwezen. Bemetel 

was het leerlingstelsel voor groot-

metaal, een van de ‘landelijke organen 

leerlingwezen’. Daarnaast verzorgden 

regionale organen de voorlichting en 

begeleiding van de cursisten. Ik was 

IN MEMORIAM PIETER HELSLOOT
Kort voor hij 89 jaar zou worden is Pieter 

Helsloot op 27 oktober jl. overleden, een 

beminnelijke en bescheiden man die 

veel voor Zaandam en later Zaanstad 

heeft betekend. Tekenend voor hem is 

dat zijn uitvaart in besloten kring heeft 

plaatsgevonden. 

Pieter Helsloot werkte na zijn HBS-

opleiding op het ministerie van Onder-

wijs, Kunsten en Wetenschappen in 

Den Haag en bij de Maatschappij tot 

Nut van ‘t Algemeen in Amsterdam. 

Sinds 1964 woonde hij in de Zaanstreek. 

Daar was hij voor de PvdA lid van de 

gemeenteraad van Zaandijk (1966-1971), 

van de Ontwikkelingsraad Zaanstreek 

en de gemeenteraad van Zaanstad 

(1979-1982). Daarnaast vervulde hij 

een centrale rol in het sociale en 

culturele werk als functionaris van de 

Zaandamse Gemeenschap (1972-1979), 

als waarnemend directeur van het 

Welzijnsorgaan Zaandam (tot 1979) en 

als directeur van het Ondersteunings-

instituut Welzijnswerk Zaanstad 

(1979-1989). In 1990 ontving Helsloot de 

ere-penning van de gemeente Zaanstad.

Helsloot publiceerde historische studies 

over ‘het Nut’ in Nederland en de 

Zaan streek. De bijdrage over de Maat-

schappij tot Nut van ‘t Algemeen in de 

Zaanse encyclopedie is van zijn hand. 

Ook schreef hij diverse artikelen voor 

ons tijdschrift, waarbij wij hem leerden 

kennen als een auteur die heel serieus 

zijn onderwerpen uitwerkte en er altijd 

voor zorgde dat er de juiste illustraties 

Pieter Helsloot (links) met de heer 

J.J. Zonjee in de Zaanse bibliotheek 

bij het 15 jarig bestaan van het Reint 

Laanfonds in 1993 (GAZ 21.31561)
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school ‘Ieder voor allen’ in Wijdenes. 

De school ging in 1914 van start in de 

pastorie en is ruim een eeuw later de 

enig overgebleven officiële kantklos-

school van Nederland, zij het dat de 

school na diverse verhuizingen nu 

is gevestigd in Schellinkhout, onder 

de naam ‘Ieder voor allen Wijdenes’. 

Schooldirectrice Louise, die later in 

Avenhorn en Landsmeer woonde, was 

ook kantontwerpster en zette zich in 

voor de vernieuwing van kantwerk. Zij is 

de vrouw achter de ’nieuwe Hollandsche 

kant’, ontstaan in de tijd waarin de Art 

Nouveau op haar hoogtepunt was. Louise 

paste hierin als eerste de meetkundige 

principes van architect Berlage toe, 

met vierkanten, rechthoeken en cirkels 

als basis. Een aantal van haar werken 

behoort tot de collecties van het 

Rijksmuseum Amsterdam en Boijmans 

Van Beuningen in Rotterdam.

11 AUGUSTUS BOEK 
BUURTSCHAP ’T KALF 

Hij heeft er drie jaar aan gewerkt, 

be  zocht ruim honderd mensen en digi-

taliseerde 6500 foto’s uit familie albums. 

vaarroutes, en wandel- en fietspaden 

en aan voorzieningen, aanvullend op 

het openbaar vervoer, zoals leenfietsen. 

Toeristen moeten het gebied gaan 

ontdekken als het ’Old Holland’ dat 

ze kennen van de schilderijen in het 

Rijksmuseum. 

2 AUGUSTUS WEST-
GROENLANDSE KAJAK 

Een van walvisbaleinen en zeehonden-

huid gemaakte kajak en een vacht van 

een ijsbeer: in vroeger eeuwen namen 

de walvisvaarders uit de Zaanstreek en 

De Rijp opmerkelijke ’souvenirs’ mee 

naar huis. Die West-Groenlandse kajak – 

gestolen van een Inuit – is tegenwoordig 

een van de topstukken van Museum In ’t 

Houten Huis in De Rijp, verkregen uit de 

nalatenschap van walvisreder Jan Boon 

Jr. De ijsberenvacht heeft naar verluidt 

gediend als vloerkleed, maar of hij nog 

bestaat, is vooralsnog een raadsel. De 

vacht werd in 1668 meegenomen door 

Cornelis Gerritsz. Jongekees. Toen deze 

Zaanse commandeur van walvisvaarder 

’De Hoop op de Swarte Walvis’ een kijkje 

nam bij de door hem geschoten ijsbeer, 

bleek hij nog niet geveld. Jongekees 

werd door het dier besprongen en 

staat sindsdien bekend als de ’man 

onder de beer’. Zijn avontuur is als een 

strip  verhaal geschilderd door Willem 

Hendriksz Tetroe uit Oostzaandam en is 

in het bezit van het Zaans Museum.

7 AUGUSTUS KANTKLOSSCHOOL 
Het nuttige met het aangename 

verenigen, door meisjes uit agrarische 

gebieden kantklostechnieken te leren 

waarmee ze ’esthetisch zinvolle pro-

ducten’ konden maken. Dat beoogde 

de van oorsprong Brabantse dominees-

vrouw, tekenlerares en kantdocente 

Louise de Jager Meezenbroek (1869-

1961) met de oprichting van kantklos-

1 JULI MONET-RONDWANDELING
Verscholen tussen Multivlaai en IJssalon 

Goemans zit aan de Westzijde in 

Zaandam het Monetatelier. Stichting 

Monet doet daar haar uiterste best om 

het bezoek van de schilder aan de Zaan-

streek in de negentiende eeuw op de 

kaart te zetten.

Een maand geleden zijn ze er met wat 

nieuws begonnen: een wekelijkse Monet 

Rondwandeling. Elke zondag kun je 

van 14:30 tot 15:30 uur meelopen met 

een van de zeven gidsen. Er wordt dan 

van alles verteld en in dat alles wordt 

de geschiedenis van de Zaanstreek ge-

koppeld aan de komst van Monet in 1871. 

19 JULI AMSTERDAM WETLANDS
Amsterdam Wetlands moet de plek 

worden om als toerist het oer-Hollandse 

landschap te ontdekken. Stedelingen 

kunnen even aan de drukte ontsnappen 

door te wandelen, te kanoën of te fietsen. 

Toeristen die vanuit Amsterdam door 

het historische veenweidegebied naar 

een Waterlands dorp varen, en dan 

weer terug fietsen naar de stad. ‘Wat 

Amsterdam Wetlands vooral bijzonder 

maakt is dat we het samen gaan doen’, 

zegt projectleidster Saline Verhoeven 

van Landschap Noord-Holland. Ze doelt, 

naast Landschap Noord-Holland, op 

Staatsbosbeheer, Natuurmonumenten 

en Recreatie Noord-Holland. Met z’n 

vieren bezitten ze het merendeel van 

de veenweidegebieden: Eilandspolder, 

Ilperveld, Guisveld, Oostzanerveld, 

Twiske, Wormer- en Jisperveld en het 

Varkensland. ‘De ontsluiting van het 

gebied is ook een wezenlijk onderdeel 

van het plan’, zegt Verhoeven. ‘Het gaat 

weliswaar om kwetsbare natuur. Maar 

die kan wel wat meer aan, dan het gebruik 

dat er nu van wordt gemaakt.’ Daarbij 

moet volgens haar worden gedacht 

aan het verbinden van bestaande 

Kroniek 
Juli tot en met september 2018

Nieuws uit de Zaanstreek, samengesteld uit Dagblad Zaanstreek

door Frits Poiesz

Foto’s Wim de Jong

Czaar Peterhuisje. De schilderijen, de 

twee topstukken van de collectie, zijn 

de afgelopen maanden gerestaureerd 

door het Haarlemse restauratieatelier 

Boeijink, Boekel, Van der Knaap. De 

restaurator heeft meer dan zestig 

uur aan de portretten gewerkt. ‘Het 

tsarenpaar is er enorm van opgeknapt’, 

zegt Marieke Verweij van het Zaans 

Museum. ‘Vooral tsaar Peter. We dachten 

altijd dat hij een grote wijnvlek op zijn 

wang had, maar dat bleek een beschadiging 

te zijn.’ Aanvankelijk was het idee dat 

Catharina het meeste baat zou hebben 

bij een restauratie. ‘Maar zij had alleen 

een vieze vernislaag.’

Centrum Alkmaar, heeft Chris nog 

gekend. Kees – lid van artsen-kunste-

naars  groep ’Pincet en Penseel’ – is zich 

na zijn medische loopbaan op beeld-

houwen gaan toeleggen. Zijn grondige 

kennis van de anatomie komt hem 

daarbij van pas, zegt hij.

De hereniging van vader en zoon vormt 

het sluitstuk van het Chris Jansen-jaar, 

ter gelegenheid van het honderdste 

geboortejaar van Chris (en diens 

tweeling  broer Joop). 

22 AUGUSTUS PORTRETTEN 
PETER DE GROTE

De twee portretten van tsaar Peter de 

Grote en zijn vrouw Catharina I zijn 

vanaf 30 augustus weer terug in het 

Toon Nugter (1957), wandelend archief 

van Haaldersbroek en ’t Kalf, presen -

teert zijn nieuwste boek ’Verandering 

van buurtschap Kalf ’ op 9 november 

tijdens een buurtreünie bij voetbal  club 

Hercules aan het Kuilpad. Elders in dit 

magazine leest u een recensie.

21 AUGUSTUS BORSTBEELD 
CHRIS JANSEN 

Kunstenaar Willem Jansen (1892-1969) 

had al een borstbeeld, nu is het de 

beurt aan zijn zoon Chris (1918-1961). De 

bronzen Chris, eveneens kunstenaar, 

krijgt een plek naast zijn vader in het 

perkje op de hoek van de Kerkbuurt en 

de Watermolenstraat in Westzaan. Het 

beeld staat ingepakt in het plantsoen 

en wordt tijdens de Dag van Westzaan 

op 8 september om 15 uur onthuld. 

Willem werd in de jaren vijftig al in klei 

vereeuwigd door Slavomir Miletiç, in 

de Zaanstreek vooral bekend van ’De 

Houtwerker’. Miletiç maakte er een 

gipsafdruk van, maar die bleef jarenlang 

ergens achter in zijn atelier slingeren. 

Pas vele jaren later, nadat de Willem 

Jansen Stichting was opgericht, werd er 

geld ingezameld om het beeld in brons 

te gieten. Sinds 1985 kijkt Willem uit op 

de Kerkbuurt, op een steenworp afstand 

van J.J. Allanstraat 382, waar hij in 1942 

met zijn gezin neerstreek.

Dit jaar zamelde de stichting opnieuw 

geld in om ook zoon Chris in brons te 

kunnen vereeuwigen. Het beeld werd 

gemaakt door oud-Zaankanter Kees 

Koeman uit Heiloo. De KNO-arts in 

ruste, jarenlang werkzaam bij Medisch 
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kade bij het Zaantheater voer. Ze zeilt 

immers al sinds haar zesde, zegt ze. Wel 

moet ze wennen aan de belangstelling 

voor de boot. ‘Mensen komen het schip op 

en fotograferen alles. Ook de hangmatten 

in onze slaapruimte. Dat is vreemd, want 

die plek is ons thuis. Maar ja, dat hoort 

erbij als je op zo’n bijzonder schip vaart.’ 

Dat bijzondere schip werd in de jaren 

1995-2000 gebouwd op initiatief van 

kapitein en scheepsbouwingenieur 

Vladimir Martus. Hij zeilt sinds zijn 

veertiende en kwam twaalf jaar uit voor 

het Russische zeilteam. Hij is blij weer 

in Zaandam te zijn, zegt hij. ‘Hier begon 

de geschiedenis van de Russische marine.’ 

Immers: tsaar Peter bezocht de stad in 

1697 om het scheepstimmervak te leren. 

Zijn Shtandart was het vlaggenschip 

van de Russische vloot. Het is voor het 

eerst in vijf jaar dat de boot in Zaandam 

is. De kapitein voelde zich niet meer 

zo welkom, onder meer omdat er 

liggeld moest worden betaald. Maar de 

Shtandart, dat onder meer dienst doet 

als trainingsschip voor jongeren, is geen 

commercieel schip. Werkgroep Zaans 

Maritiem, die zich inspande om het 

schip naar Zaandam te krijgen, regelde 

met de gemeente dat er dit keer geen 

liggeld hoeft te worden betaald. Ook gaf 

de werkgroep de kapitein een nieuwe 

vlag; ter compensatie van de Russische 

vlag die bij het vorige bezoek werd 

gestolen. De groep hoopt dat het schip 

elk jaar terugkomt en van Zaandam de 

Nederlandse thuishaven maakt.

Müller Museum in Otterlo. Het Zaans 

Museum mag haar tot in februari 2019 

lenen. Ze is de ’speciale verjaardagsgast’ 

van het museum, dat twintig jaar 

bestaat. ‘Het Zaans Museum heeft een 

enorme groeistuip doorgemaakt, we zijn 

volwassen aan het worden’, zegt directeur 

Jan Hovers. ‘Dit jaar verwachten we uit te 

komen op 175.000 bezoekers, zo’n 100.000 

meer dan drie jaar geleden’. 

14 SEPTEMBER DE SHTANDART 
IN ZAANDAM 

Met veel vlagvertoon, scheepstoeters, 

muziek en zwaaiende mensen werd 

gisteren de Shtandart in Zaandam 

verwelkomd. Voorafgegaan door een 

spuitende blusboot voer het Russische 

fregat de Zaan op. De houten driemaster, 

een replica van het gelijknamige schip 

dat tsaar Peter de Grote in 1703 liet 

bouwen, had een bijzondere stuurvrouw 

aan het roer. Alisa Shtain: slechts twaalf 

jaar oud en pas twee weken op het schip. 

De jonge Russin is er niet zo van onder 

de indruk dat ze het 33 m lange gevaarte 

van de haven van Amsterdam naar de 

26 AUGUSTUS BOEK 
OVER HAALDERSBROEK

Het is bijna niet voor te stellen, maar 

Dick Kerssens (81) kreeg het voor elkaar 

om een boekwerk van 460 pagina’s te 

schrijven over de buurt schap Haalders-

broek: een dikke pil op kloek formaat, 

met een gewicht van 1,5 kilo. ’Het 

bewaarde erfgoed, Bewonings geschiedenis 

van de buurtschap Haaldersbroek’, luidt 

de titel. Elders in dit blad leest u een 

recensie.

11 SEPTEMBER PORTRET 
GUURTJE VAN DE STADT 

Het gerestaureerde portret van Guurtje 

van de Stadt is vanaf woensdag 12 

september te zien in het Zaans Museum. 

De vergeelde vernislaag is verdwenen; 

de Zaandamse houthandelaarsdochter 

oogt weer zoals Claude Monet 

(1840-1926) het bedoelde. De Franse 

impressionist legde Guurtje vast in 

1871. Het was het enige portret van de 

25 schilderijen die hij maakte tijdens 

een verblijf van vier maanden in de 

Zaanstreek. Guurtjes thuis is het Kröller-

architecten
Ankersmidplein 2        1506 CK     Zaandam
T 075-6162421   info@nunc.nl   www.nunc.nl

n u n c

zaandijk • www.edwinwinkelaar.nl

www.hooyschuur.nl

Wij steunen het Zaans Erfgoed

28 SEPTEMBER
Zaanstad gaat het gesprek aan over 

‘onze nationale identiteit’ en de 

Sinterklaasviering. Een lokale dialoog 

om ‘een bijdrage te leveren voor een 

leuk feest voor iedereen’. De dialoog 

wordt tussen 29 oktober en 9 november 

gehouden met kinderen, jongeren, 

scholieren, studenten, ouderen, 

senioren, sinterklaasverenigingen, 

raadsleden, inwoners en ambtenaren. 

Het geheel wordt afgesloten met een 

tentoonstelling en een einddebat. 

Zaanstad zegt te ‘willen bijdragen aan 

een samenleving waarin er ruimte is 

voor verschillende inzichten over de vorm 

en inhoud van culturele evenementen’. 

Doel is om ‘de debat/dialoogcultuur in 

de Zaanstad te versterken’, dus niet om 

via de discussie de intocht of de viering 

in Zaanstad anders in te richten. De 

activiteiten zijn gepland direct na de 

herfstvakantie en 2 à 3 weken voor de 

intocht van Sinterklaas. Het einddebat is 

op 7 november. De gemeente onderzoekt 

of de tentoonstelling ‘Wie komt er alle 

jaren’ ‘over de geschiedenis van Sinterklaas 

en zijn gevolg’ (Zwarte Piet?) naar 

Zaanstad gehaald kan worden. (De 

Orkaan 28 september)
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Agenda 
Een selectie uit de erfgoed-activiteiten en concerten in het  

eerste kwartaal 2019
rubriekredactie: hessel.kraaij@upcmail.nl

zondag 13 januari, 16 februari 

en 10 maart 

Lekker de natuur in tijdens de 

werkochtenden van de Vereniging 

tot Ongeschonden Behoud van het 

Westzijderveld. Meer info op de website 

www.obwzveld.nl.

zondag 20 januari, 17 februari 

en 17 maart 

Openstelling van het kerkje in 

Krommeniedijk 13.00-16.00 uur, met 

informatie over het gebouw, de historie 

van Krommeniedijk en het landschap 

om de kerk. Vrijwilligers geven een 

rondleiding.

zondag 27 januari, 24 februari 

en 31 maart 

Verhalenvertellers in het Molenmuseum, 

15.00 uur. Sommigen zeggen dat molens 

al eeuwen het meest geschikt zijn om 

dingen in beweging te brengen, anderen 

zeggen hetzelfde over verhalen. In 

het Molenmuseum brengen vertellers 

de ‘boel’ in beweging met muzikale 

begeleiding.

zondag 10 februari 

Vermaning Wormerveer 15.00-16.00 

uur. De Noord-Hollandse groep Dark 

Rosie met een meest in het Nederlands 

gezongen, maar internationaal geïn-

spireerd liedjesprogramma. Vleugjes 

Cubaanse dans, een beetje blues, iets 

van Edith Piaf en Astor Piazolla, kortom 

wereldmuziek in Zaans Erfgoed. 

zaterdag 16 februari 

Zaantheater, 20.15 uur. Barokopera 

Amsterdam met ‘De ontmaskering van 

Peter de Grote’. 

Tsaar Peter de Grote, 300 jaar geleden 

op bezoek in Nederland, inspi reerde 

vele componisten, zoals Donizetti 

(Il Borgomastro di Saar dam, 1827). 

De idealisering van Peter in de 

operafragmenten – ‘de nepnieuws-

machine van de 19de eeuw’– wordt 

afgewis  seld met korte sketches en beel-

dende scenes met diverse waarheden 

over Rusland en Peter de Grote, waaruit 

de toeschouwer zijn eigen conclusies 

kan trekken. Barokopera Amsterdam 

verbindt het zeventiende-, achttiende- 

en negentiende-eeuwse muziektheater 

met eigentijds theater.

 

zondag 24 februari 

Glaasje Erfgoed van onze vereniging 

in de Watertoren Assendelft, 15.00 uur. 

Maarten Hos vertelt over de geschie-

denis van dit gebouw. Kosten € 10,- leden 

€ 7,50. Na afloop is er een buffet à € 25,-. 

Voorwaarde: minimaal 50 deelnemers, 

van wie 30 ook bij het buffet. Meer 

informatie en aanmelding via de website 

van Zaans Erfgoed  

https://www.zaanserfgoed.nl 

donderdag 21 t/m zondag 24 maart 

Historische Vereniging Wormerveer 

houdt de tentoonstelling Hofjes, Paden 

en Pakhuizen in het Clubgebouw van 

duivensportvereniging De Postduif, 

Noordsterweg 10-12. 13:00-17:00 uur.

EXPOSITIES AAN DE ZAAN
t/m 6 januari 

Verkade Paviljoen Zaans Museum. In 

het kader van 180 jaar Artis de originele 

aquarellen van het Verkade-album Apen 

en Hoefdieren in Artis (1940). De schilders 

Jan Voerman jr. en vader en zoon Cornelis 

en Henricus Rol logeerden destijds 

op een motorboot in de Amstel om 

dagelijks in Artis te kunnen schetsen en 

veel te overleggen met de schrijver A.F.J. 

Portielje. 

t/m 3 februari 

Het Zaans Museum bestaat 20 jaar en 

viert dat met een bijzondere gast: het door 

Monet geschilderde portret van Guurtje 

van de Stadt. 

t/m 17 mei

Expositie ‘Leven onder zeeniveau, 

de Zaanstreek onder water’ in het 

Molenmuseum.

In de Zaanstreek, trouwens in heel west-

Nederland, leven we al eeuwen onder 

zeeniveau, als gevolg van het inklinken 

van de veengrond, dat nog steeds 

voortduurt, evenals de strijd tegen het 

water. Bedijken en bemalen blijven nodig. 

In de Zaanstreek ging het mis in 1916 toen 

dijken van de Zuiderzee het begaven en 

heel Waterland en het Oostzijderveld 

onderliepen. Daar zijn indringende 

foto’s van. De tentoonstelling laat zien 

hoe we onder dat zeeniveau terecht zijn 

gekomen en waarom we ons niet lieten 

wegjagen door het water. Het laat ook 

zien wat er mis kan gaan. De expositie 

richt zich daarbij op scholieren die 

vragen voorgeschoteld krijgen als: hoe 

(foto Wim de Jong) 

houden we het eigenlijk droog? En 

wanneer moeten we ons zorgen gaan 

maken? Want als nu de dijken breken, 

staat de helft van Nederland onder 

water. En het ziet er niet naar uit dat het 

in de toekomst beter zal worden. Ook 

is een aantal prachtige modellen van 

poldermolens (watermolens) te zien en 

in de vaste opstelling de maquette van 

Bruno van de Stadt van de drie molens 

(De Dromer, De Slaper en De Waker) die 

tot 1905 de Oostzaner polder bemaalden. 

KLASSIEK AAN DE ZAAN
zaterdag 5 januari 16:00 uur Muziek 

in de Kogerkerk met Marélise Pollard, 

celliste. 

zaterdag 19 januari 20:15 uur Nieuwe 

Huys Concerten, Beethoven aan het 

werk in de doopsgezinde Vermaning 

Zaandam.

zondag 20 januari 15:00 uur Klassiek 

aan de Zaanbocht met Duo Carinho, 

Noortje Vredeveld, gitaar, en Gerlieke 

Aartsen, hobo, in de Wormerveerse 

Vermaning.

zondag 20 januari 15:00 uur Stichting 

Recital met Charlotte Stoppelenburg, 

alt-mezzo, in de Koger Vermaning.

zondag 20 januari 16:00 uur Trio 

Palpita met Portugese fado in het Honig 

Breethuis, Zaandijk.

zaterdag 26 januari 20:15 uur Concert 

bij Kaarslicht met Combattimento in de 

Jisper kerk.

zondag 27 januari 15:00 uur Concert in 

het kerkje van Krommeniedijk.

zaterdag 2 februari 16:00 uur In de 

Kogerkerk een feestelijk concert van het 

Kopercollectief.

zondag 10 februari 15:00 uur Dark Rosie 

in de Wormerveerse Vermaning. 

zaterdag 16 februari 20:15 uur Nieuwe 

Huys Concerten met Fanny & Felix in de 

doopsgezinde Vermaning Zaandam.

zondag 17 februari 15:00 uur Klassiek 

aan de Zaanbocht met Maria Nemtsova, 

piano, en Vitaly Vatulya, saxofoon, in de 

Wormerveerse Vermaning.

zondag 17 februari 16:00 uur Cello in 

het Honig Breethuis, een soloconcert van 

Irene van den Heuvel. 

donderdag 21 februari 20:15 uur 

Organisatie Oude Muziek met 

Monteverdi’s Klaagzangen in de 

Zuiderver maning Westzaan.

zaterdag 23 februari 20:15 uur Concert 

bij Kaarslicht met Johannette Zomer & 

Fred Jacobs in de Jisper kerk.

zondag 24 februari 15:00 uur Concert in 

het kerkje van Krommeniedijk.

zaterdag 2 maart 16:00 uur Muziek 

in de Kogerkerk met De Kop Van Riet, 

saxofoonkwartet.

zondag 10 maart 15:00 uur A 

capellakoor Cantabile jubileumconcert 

m.m.v. blokfluitensemble Amarilli’s 

Sunshine in de kerk Noordeinde 

Wormerveer.

zondag 10 maart 16:00 uur Jong talent 

van FluXus in het Honig Breethuis.

zondag 17 maart 15:00 uur Klassiek aan 

de Zaanbocht met harpduo Carla Bos 

en Wendy Rijken in de Wormerveerse 

Vermaning.

zondag 17 maart 15:00 uur Stichting 

Recital met Judith Petra, sopraan, 

Ruud Luttikhuizen, piano, in de Koger 

Vermaning.

donderdag 21 maart 20:15 uur 

Organisatie Oude Muziek met Anne 

Azema en Shira Kammen in de Zuider-

vermaning Westzaan.

zaterdag 23 maart 20:15 uur Concert bij 

Kaarslicht met Duo Verzaro in de Jisper 

kerk.

zondag 24 maart 15:00 uur Concert in 

het kerkje van Krommeniedijk.

Kijk voor de meest actuele informatie 

over alle erfgoedevenementen op 

www.agenda-zaanstreek.nl.

Activiteiten voor het tweede kwartaal 

2019 kunt u tot uiterlijk 15 februari 

inzenden aan 

hessel.kraaij@upcmail.nl.
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 Z A A N S
E R F GO EDis geheel gewijd aan de 
Zaanse cultuurhistorie

Kortom alles wat met de cultuurhistorie van de Zaanstreek te 

maken heeft, kan een plaats vinden in Zaans Erfgoed. 

U kunt dit blad elk kwartaal ontvangen door lid te worden van 

de Vereniging Zaans Erfgoed voor 2 22,50 per jaar.

Op onze website www.zaanserfgoed.nl vindt u onder het 

kopje ‘lid worden’ een aanmeldformulier. U kunt ook contact 

opnemen met ons secretariaat. 

verenigingsmailadres:

secretariaat@zaanserfgoed.nl

Het tijdschrift informeert zijn lezers over een 

breed scala aan onderwerpen, zoals archeologie, 

houtbouw, industrieel erfgoed, molens, musea, 

de geschiedenis van bedrijven, verenigingen en 

instellingen, het cultuur  landschap enzovoort.

NR 64 VOORJAAR 2018 € 6,50 | UITGAVE VAN DE STICHTING 
UITGEVERIJ ZAANS ERFGOED | VERSCHIJNT 4X PER JAAR

■	 MEER WAARDERING VOOR MOLENSCHILDER JAN KRUIJVER  

■	 DE ZAANSE SCHEEPSBOUW IN DE 17E EEUW

 Z A A N S
E R F GO ED100 jaar Zaanlandia Illustrata

NR 65 ZOMER 2018 € 6,50 | UITGAVE VAN DE STICHTING 
UITGEVERIJ ZAANS ERFGOED | VERSCHIJNT 4X PER JAAR

■	 CULTUURHISTORISCHE VERKENNING CENTRUM VAN ZAANDAM  

■	 DE ZAANSE KUNSTSTOFFENINDUSTRIE

 Z A A N S
E R F GO EDHistorische haven en scheepswerf? 

NR 66 HERFST 2018 € 6,50 | UITGAVE VAN DE STICHTING 
UITGEVERIJ ZAANS ERFGOED | VERSCHIJNT 4X PER JAAR

■	 DE STREEKTAAL VAN COR BRUIJN  

■	 DE BEDRIJFSSCHOOL OP HEMBRUG

 Z A A N S
E R F GO EDMolenaars kindermeel 

NR 63 WINTER 2017 € 6,50 | UITGAVE VAN DE STICHTING 
UITGEVERIJ ZAANS ERFGOED | VERSCHIJNT 4X PER JAAR

■	 ZAANSE ZIEKENZORG: VAN BARAKKEN TOT NIEUW ZMC 

■	 LAAT DE WESTZAANSE VERMANING NIET ZAKKEN!

 Z A A N S
E R F GO ED
Niet alle cacao werd aan de Zaan geproduceerd

125% BELASTINGAFTREK BIJ SCHENKING 
AAN DE VERENIGING

De Vereniging Zaans Erfgoed is door de belastingdienst erkend 

als een Culturele ANBI, een  Algemeen Nut Beogende Instelling.

Daardoor zijn uw donaties aan de vereniging voor 125% aftrek-

baar van de belastingen. Dit is geregeld in de Geefwet.

Draagt u de bescherming van het  Zaans erfgoed een warm hart 

toe? Steun ons dan met een extra gift, zodat wij meer activi-

teiten kunnen ondernemen.

U kunt uw bijdrage storten op rekeningnummer NL30 INGB 

0662 3799 85, t.n.v. Vereniging Zaans Erfgoed.

 DOELSTELLING VAN DE VERENIGING:
• Het behoud, de bescherming en de restauratie van roerend 

en onroerend goed in de Zaanstreek, waarbij het gaat om 

historische en bouwkundig waardevolle gebouwen zoals 

woningen en (bedrijfs)gebouwen, schepen, maar ook 

om objecten die behoren tot de infrastructuur van de 

Zaanstreek, zoals dijken, sluizen en bruggen;

• het vastleggen en vergroten van de kennis van alle 

aspecten van de Zaanse cultuurhistorie;

• het toegankelijk maken van haar kennis aan een zo groot 

mogelijk publiek om te komen tot een zo verantwoord 

mog elijke historische beeldvorming;

• het bevorderen van de samenwerking tussen de regionale 

en plaatselijke cultuurhistorische verenigingen en stich-

tingen in de Zaanstreek.


